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DA SE NE ZABORAVI ... 
~ V ~ 

SLUCAJ OSKOMIC - TOMIC 
„Besplatno ću braniti svakoga ko ubije ustašu 

hrvatske ili muslimanske nacionalnosti'' - Veljko 
Guberina 

U noći od 29. na 30.7.1994. u 
Kukujevcin1a su ubijeni Nikola 
Oskomić, Agica Oskontić i Marija 
Tomić. 

Za ovaj zločin optttže11i su: 
- Milart Nikolić - Den.eral (za 

podstrekivanje na zločin), 
- Pavle Drašković i Goran Vuk

ović (za višestruko ubojstvo) .., 
- Petar Zivković (za raspiri-

vanje međunacionalne mrž11je) 
Proces se održava pred 

Okruž11im sudom t1 Srijen1skoj 
Mitrovici. 

Zadnje zasjedanje suda bilo je 
20.-22.12.1995. 

Slijedeće zasjedanje suda na
jav ljeno je za 17.-19.1.1996. 

Prvi sudac Velikoga sudskog 
vijeća bio je Dušan Sin1ić, rodon1 
iz Knina. 

Predsjednik Velikog s11dskog 
vijeća je Gordana Bogosavljević. 
Predmet zastt1pa zan1jenik 
okružnog javnog tt1žioca Predrag 
Udicki. 

.., 

Branioci Zivkovića i Nikolića 
su: Veljko G11berina, Olivera Jelkić 
i Nenad Vukasović. 

Milan Nikolić - De11eral je 
optužen podstrekivanje na zločil1, 
nalazi se u pritvoru u Srijen1skoj 
Mitrovici. Branilac je Olivera Jel
kić po slttŽbenoj dt1žnosti. 

Milan Nikolić se na početku 
agresije na Hrvatsku prijavio 11 
dobrovoljce. Prvo je bio kon1andir 
čete, zatim bataljona u Slavoniji i 
na koncu postao zapovjed11ik 
Slankovca. 011 je sa svojon1 

dobrovoljačkon1 jedil1icom bio u 
sastavu JNA. .., 

Za Zivkovićaje prvotna 
optužba glasila: ,, podrstrekivanje 
n1eđunacionalne n1ržnje", ali je 
ona pron1ijenjena u „šire11je .., 

n1eđunacio11alne mržnje". Zivk-
ović se brani sa slobode. 

Isti ljudi se terete i za ubojst
vo Stevana Krošlaka iz Sota 
9.4.1993. 

Izjava Dušana Sin1ića za 
,,Svet" (8.1.1996.): 

Ja ne n1ogu da sudin1 ljudin1a 
na osnovu ovakvog n1aterijala, 11a 
pogotovo 11e jer san, iz onil1 kra je
va (iz Ki1i11a) .... En1ocionah10 san, 
veza za tragediju n1oje porodice a, 
opet, treba da utvrđujen1 krivicu 
ljudi koji su čak iz Srbije išli u n1oj 
kraj da pon1ognu n1on1 narodu.'' 

Izjave Veljka Guberine „Svet"
u (8.1.1996.): 

„On (Deneral) je bio poštovart 
kao kon1andant. .. 011 je sada nji
n1a (vlastin1a u SRJ) sn1etnja, jer se 
i dalje drži one parole iz devedeset 
i prve godil1e - svi Srbi pod isti 
krov. Nije pril1vatio nakon tri go
dil1e ratovanja žn1ir koji nen1a al
ternativu, pa policija želi da ga 
elin1i11iše kao neposlušnog. I san, 
n1i je rekao (. .. ) kako 211a da se ne 
n1ože ratovati protiv celog sveta, 
ali je onda narod u na vren1e tre
balo reći da se povuče u Srbijtt." 

„Ko god bude ubio bilo kog 
ustašu l1rvatske ili n1uslin1anske 
nacio11ah1osti, a budu ga gonili 
jugoslavenski organi, ja ću be
splatno da ga branin1." 

Tako reče glasoviti odvjetnik 
i njegova izjava bi propraćena u 
tiražnom tjedniku kao nešto to
liko patriotska i važno, da je 
izvučena i u naslovu. 

Koliko nam je poznato, Ad
vokatska komora se još nije 
oglasila, ne vjerujemo ni da je re
dakcija dotičnog Tjednika prim
ila mnogo pisama neodo
bravajućeg karaktera. 

U zvaničnim medijima ove 
zemlje nema riječi o ratnim 
zločinima srpske strane, nema 
niti spomena o masovnim grob
nicama o kojima svjetski mediji 
glasno govore ( kod Srebrenice, 
u rudniku kod Ljubije), pašta je 
onda ubojstvo troje staraca, kad 
se unaprijed javlja poznati odv
jetnik da besplatno pruži usluge 
obrane? 

Kad je ovako kod najtežih 
zločina, kakvo je ubojstvo, onda 
me ne čudi što je u srpnju prošle 
godine jedan sudski izvršitelj na 
izvršenju gdje je po slovu Zako
na trebao iznijeti stvari koje je 
jedna stranka (Srbin) opljačkala 
drugoj (Hrvatu) u sav glas, 
udružen s tuženim napadao 
tužitelja. 

Možda je i dobro što je odv
jetnik Guberina glasno i jasno re
kao šta misli o tome da se u ovoj 
zemlji sudi nekome tko ubije -
kako reče - "ustašu hrvatske ili 
muslimanske nacionalnosti". 
Možda je dobro, jer barem zna-

.., . .., 
mo na cemu smo 1 cemu se 
možemo nadati. 

Nije dobro to što takve izjave 
ovdje prati šutnja onih koji bi 
morali glasno reći kako to nije 
stav ostalih ljudi nehrvatske i ne
muslimanske narodnosti u ovoj 
zemlji. 
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VIJESTI ... 
,., 
Zeneva, prosinac 1995. 
Gospođa Elisabetll Rehn, 

posebna izvjestiteljica OUN za 
ljudska prava, izjavila je nakon 
povratka s puta po bivšoj Jugo
slaviji da će Centar za ljudska pra
va OUN otvoriti tri ureda na naj
osje tljivijin1 podr1tčjin1a bivše 
Jugoslavije. Jedan ured će biti 
otvoren u Banjoj Luci zbog vrlo 
teške situacije Hrvata i Bošnjaka 
u regiji pod srpskon1 kontrolon1. 
Drugi ured će b iti otvoren u 
istočnoj Slavoniji zbog isto tako 
vrlo teškill prilika po ne-Srbe. Treći 
ured će biti otvoren u SR Jugo
slaviji. 

Beograd, prosinaca 1995. 
U Beogradu se stalno podgri

java vijest da je deset episkopa 
Srpske Pravoslavne crkve za
tražilo ostavku patrijarlla Pavla. 
Ovaj zahtjev je, navodno, izraz 
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„unutrašnje napetosti" u vrhu 
SPC i u vezi je neuspjeha projekta 
stvaranja memora11dttmske velike 
Srbije, kojega je SPC zdušno 
podržavala svojini autoritetom. 

Podgorica, 19. prosinca 1995. 
Povodom potpisivanja 

mirovnog sporazun1a u Parizu 
predsjednik Republike Crne Gore 
pon1ilovao je 82 zatvorenika i os
oba protiv kojih se vodio sudski 
postupak. 

Među pon1ilovanin1a je 21 
član SDA Crne Gore koji su u pros
incu 1994. osuđeni na kazne od 
dvije do osan, godina zbog „ pro
tuustav1ull aktivnosti kojin1a je cilj 
stvaranje nezavisne države San
džak, te 16 članova Liberalnog 
saveza Crne Gore koji su osuđeni 
zbog „osobne uvrede predsjedni
ka republike". 
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Nastavlja se pljačka hr
vatskih kulturnih spomenika u 
Crnoj Gori 

.., 
Skaljari, kraj Kotora, 
13./14.1.1996. 
U noći od 13. na 14. siiječnja 

o.g. provaljeno je u kat9ličku crk
vu Gospe Sniježne u Skaljarima 
kraj Kotora i ukradeno je skupo
cjeno srebrno posuđe i relikvijari, 
a napravljena je i velika šteta. 

Ovo je treća pljačka katoličkih 
crkava u Crnoj Gori u poslj~dnjih 
pola godi11e. Osin1 crkve u Skalja
rin,a, obijena je i crkva sv. Antuna 
u Lepetanan,a i crkva Velike 
Gospe u Krtolan1a. 

Policijska istraga do sada ni u 
jednon1 slučaju nije dala nikakve 
rezultate. 

, 
IZJAVA O INICIJATIVNOM ODBORU HRVATSKOG NARODNOG VIJECA 

Inicijativni odbor za os11ivanje Hrvatskog narodnog vijeća izdao je 22.o 1.1996. godi11e PROGLAS ZA 
JAVNOST u kojen1 obavještava da je 11grupa građana" 21. siječnja (januara) 1996. godine osnovala Inicija
tivni odbor za fornuranje Hrvatskog narodnog vijeća od četrnaest članova,predstav11ika više političkih, 
kulturnih i crkvenih ustanova". 

Mi, niže potpisani ograđujen10 se od navedenog proglasa i izjavljujen10 da dolje navedene i11stitucije 
nem aju svog predstavnika u navedenon1 Inicijativnon1 odboru i da nisu nikoga delegirale da bude pred
stavnik na dotičnon1 sasta11ku, te ih s toga ondje nitko nije n1ogao ni predstavljati. 

Inače, mi podržavamo ideju o osnivanju Hrvatskog nacionalnog vijeća kad za to sazriju prilike i u 
okviru zakonskil1 n1ogu61osti. Rad na osnivanju ovog Vijeća je u toku, kako je to odlučena već na Skupštiiu 
DSHV 6.03. 1994. godine. 

1. HKC 11 Bunjevačko kolo" - Subotica - Bela Ivković v.r. 
2. Hrvatsko kulturno prosvjetno društvo 

,,Matija Gubec" - Tavankut - Branko Horvat vr i Jozefina Skenderović v.r. 
3. Bunjevačka Matica - Subotica - Viktorija Grunčić v.r. 
4. Biskupski ordinarijat - Subotica -
Katoličke crkvene ustanove Subotičke biskupije 
Andrija Anišić v.r. 

S. DEMOKRATSKI SAVEZ HRVATA U VOJVODINI 
(koji je razaslao i pos~b1~u izjavu glede ovog p_roglasa) 
- STANKA KUJ(JNDZIC V.R. I LAZO VO]NIC HAJDUK V.R. 

u Subotici, 23. 01. 1996. 
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SA SVIH STRANA ... 

PREDSEDNIKU REPUBLIKE 
SRBIJE g. SLOBODANU 

V , 

MILO S EVICU 
-domaćoj i međunarodnoj javnosti -

Gospodiile Predsedniče : 
9.09.1995. godiile sn10 uputili 

pismo Van1a i svin1 državnin1 or
garrizacijan1a Rep1tblike Srbije, SRJ 
i Izvršnon1 odboru SO Priboj. U 
pom enu ton1 pisn1u tražili sn10 
rešenje problen1a raselje11ill lica 
(građana SRD u opštmi Priboj. 

Već tri n1jeseca 11a naše vapaje 
11ije reagovao 11iko osin1 jed11e pos
je te predstav11ika V1Sokog kon1e
sarijata za izbjeglice koja je rezul
tirala praz11in1 obeća11jin1a. 

Da vas podsje tin10: i pored 
toga što ova zen1lja nije bila u ratu 
i pored toga što je ovo po Ustavu 
država ravnoprav11il1 građa11a, n1i 
smo potpuno obespravljeni, samo 
zato što smo Bošnjaci - Muslima11i. 

Na prostorima na kojima smo 
mi živjeli izvršeno je klasično 
etničko čišćenje. Učinje110 je to 
oružanin1 napadima 11a 11aša sela, 
čak i granatama, zatin1 ubistvin1a 
našil1 sunarodnika, kid11apova
njem iz autobusa Sjecverin - Pri-

V 

boj, iz voza u Strpcima, paljenjem 
i pljačkanjem našill kuća, ruše
njem grobova 11ašil1 predaka i uni
š tavanjem cjelokupne naše in10-

vi11e. In1ena mnogil1 počinilaca 
ovilt zlodjela nan1a su poznata. 
Mnogi su bili u uniforn1i Vojske 
Jugoslavije, a istražili organi o sve
mu ton1e ćute. 

Ovi događaji su nas prin1ora
li da napustin10 svoja vjekov11a 
ognjišta, te su n111oga naša sela 
potpuno et11ički očišćena. Većina 
našilt sunarodnika iz Priboja i 
okolnih sela spas je našla u evrop
skin1 zen1ljan1a . 11i koji sn10 se 
sklonili kod rodbii1e i prijatelja u 
Priboju, sada sn10 dospjeli na iv
ic11 gladi. Ne dobijamo 11ikakvu 
pon1oć 11i od koga. U ovoj opštini 

11
i psi in1aju bolji tretn1a11, nego nu, 

raseljena lica". Uzaludno se 
obraćan10 svin1 11adlež11in1 ii1sti
tu ci ja ma u Opštini . U n1jesto 
pon1oći obasipaju nas uvredan1a i 
tvrdnjon1 da n1i nisn10 ugroženi i 
da 11en1an10 pravo 11a pon1oć, a 
Izvršni odbor SO Priboj 11aše 
zal1tjeve potpuno ignoriše. 

I dalje nema ni.kave nade da 
svoja građanska prava ostvarin10 
u našoj n1a tičnoj opštii1i, jer nu10-
gi opštii1ski funkcio11eri kao š to je 
predsed11ik opštine, načelnik 

4 

I 
MU P -a, sekretar O p š tinsk og 
odbora SPS - in1aj1.1 svoje kuće 
u pravo na prostoru sa koga sn10 
n1i protjera11i. 

Do sada je spriječen sva ki 
pokušaj predstavnika n1eđuna

rodnil1 ii1stitucija da posje te naša 
sela i obavijeste javnos t o egzo
d usu bošnjačkog naroda u ovom 
dijelt1 Srbije. 

Gospodii1e predsjedniče! Mi 
ne tražimo ništa drugo već svoja 
prava koja su nan1 zagarantova
na Ustavon1 Republike Srbije i 
SRJ. 

Od Vas tražin10: 
- Povratak 11a svoja vjekovna 

ognjišta 
- Pravo na nadoknadu štete za 

izgubljenu in1oviI1u. 
- Pravo 11a slobodu kretanja. 
- Pravo 11a korišćenje javnih 

saobraćaj11il1 sredstava isključivo 
preko teritorije Republike Srbije, 
da bi došli do svojilt don1ova. 

- Pravo na l1ra11u, odjeću, 
obuću i zdravstvenu zaštitu. 

- Tražin10 od Vas da omo
gućite da se pred lice pravde iz
vedu vi11ovnici svilt zlodjela 
učinjenil1 nad nama. 

Na kra ju Vas molin10 da pos
jetite opštiJ.1t1 Priboj, naša etručki 
očišćena sela i san1i konstatujete 
činjenično s tanje, jer opštinski or
ga11i na ovon1 podrt1čju nikon1e ne 
gara11tuj11 lič11u bezbjed11ost. 

Priboj, 10.12.1995. (Dan ljud
skil1 prava) 

U prilogu je dostavlje11 spisak 
raseljenilt lica (njil1 stotinu puno
ljeb1il1). 

GLAS RAVNICE- Glasilo Demokratskog saveza Hivata u Vojvodini - urednik: Vesna Kljajić, Uređivački 
savjet: Lazar Merković, Milivoje Prčić, Marko Kljajić, Ivo Kujundžić, Izdaje: DSHY, 24000 Subotica, I. Milutino
vića 31., tel & fax: (99381) (024) 51-348; ž. r.: 46600-603-4-3338 SPP Subotica, HRID Subotica, List je registriran 
kod Ministarstva za informacije Republike Srbije pod brojem 2087. Naklada 1800 primjeraka. Glas Ravnice izlazi 
mjesečno. Godišnja pretplata: tuzemstvo 60,00 din, inozemstvo 180.00 din. Tisak studio 11BRAVO", Braće Majera 
43/a., 24000 Subotica 
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Piše: mr Bela Tonković 

,,, 
SLOGA - JAMSTVO BUDUCNOSTI 

Događaj mjeseca siječnja je, 
dragi čitatelji, svakako posjeta 
potpredsjednika Vlade i mil1istra 
vanjskih poslova Republike Hr
vatske dr. Mate Gra11ića SR Jugo
slaviji. U Beogradu je on razgo
varao s ministrom vanjskih poslo
va SR Jugoslavije Milanom 
Milutinovićem i predsjednikom 
Republike Srbije Slobodanom 
Miloševićem. Dr. Granić je u Ure
d u Vlade Republike Hrvatske 
razgovarao i s izaslanstvom 
DSHV. O svemu tome GR potan
ko izvještava. 

Sama činjenica da je dr. Gra
nić na surčinskom aerodrom u 
primljen s punim protokolom 
kojim se dočekuje jedan ministar 
vanjskih poslova izm~đu redaka 
pokazuje da je postignut napre
dak u odnosima Beograd-Zagreb. 
Republici Hrvatskoj je oduvijek 
stalo do normalizacije odnosa s 
Beogradom, jer to uklj1.1čuje i 
priznanje suverene i samostalne 
države Hrvatske i od strane SR 
Jugoslavije, koja je do sada stal
no inzistirala na teoriji secesije i 
isključivom nasljedstvu SFRJ. 
Očito je da je u Beograd u došlo 
do napretka u političkoj svijesti: 
nema smisla ne prihvatiti ireverz
ibilne činjenice, a postojanje 
međunarodno priznate suverene 
d ržave Republike Hrvatske je 
ireverzibilna činjenica. Mi 
pozdr avljamo ovaj napredak. 
Pozdravljamo ga i oček1.tjemo da 
će se on odraziti i na našu sitlt
aciju, koja nikako da se poboljša, 
budući da ljudi na vlasti nikako 
da shvate da je u interesu d ržave 
d a se riješe problemi koji se mogu 
riješiti. Hrvatsko pitanje je sig
urno jedno od onih koja se lako 
mogu riješiti: samo se treba odreći 
stava da tru ljudska i kolektivna 

prava predmet trgovine i prihva
titi činjenicu da bez ostavrenja 
ljudskih i kolektivnih prava ma
njina nema priznanja države i nje
zinog uključenja u među11arodnu 
zajednicu. Sada je već svima jas
no da se 11 avnojevske granice" de 
facto prihvataju, samo se ne vidi 
zašto se i pitanje ljudskih prava i 
kolektivnih prava manjina ne 
riješe pravno i u praksi sttkladno 
međttnarodnim dokumentima. 
To se odnosi ne samo na Hrvate, 
već. i sve „stare" i 11 nove" manjine. 
Meni osobno nije jasno kako se 
može stvoriti stabilna država, ako 
se ne ttZmu u obzir prava i i11tere
si skoro 40% stanovništva? Silom? 
Pritiscima na iseljenje? Muvanjem 
i mttc'kama? Stari Grci stt već zna
li da sila sil1.t rađa. Zar se za tim 
ide? Zar iskustva iz Hrvatske i 
BiH nisu dovoljna? Kako se može 
stvoriti stabilna i perspektivna 
država, ako se ona ne temelji na 
konse1lZttSU svojih građana? To je 
sigttrno i u interesu većinskog 
naroda. To ne shvaćaju samo oni 
koji s u spremni nas ta vi ti 
dosadašnju politiku bez obzira na 
posljedice. A krajnje je vrijeme da 
se to shvati i sukladno tomu 
promijeni politika, jer se ne može 
beskonačno tresti boca šampanj
ca, a da ona jednom ne prsne. Kad 
- tad! 

Ministar dr. Granić jasno je 
dao do znanja svojim sugovor
nicima da se ne mogu rješavati pi
tanja koja su u interesu jedne 
strane, a da se ne rješava ju i pi
tanja od interesa druge strane. Ne 
može se tražiti rješavanje pitanja 
od interesa Srba u Hrvatskoj, a da 
se ne rješavaju i pitanja od iJltere
sa Hrvata u SRJ. To nije nikakvo 

. . . . , 
uc1enJ1van1e, vec osnovno 
poštenje. A u toj stavci SRJ, 

nažalost, uvelike kasni. To 
kašnjenje sigtrrno neće nadokna
diti izmišljanjem i organiziranjem 
11 poštenih snaga", s kojima će biti 
spremna razgovarati, jer su sva 
rješenja već unaprijed dogovore
na tako da se potvrđuje 

11 ispravnost dosadašnje politike". 
Dok se legitimnim snagama do 
sada stalno osporavala legitim
nost zastttpanja interesa, kod 
11 poštenih s11aga" se to pitanje 
odjenom više ne postavlja, jer se 
njihova „legitimnost" zasniva na 
tome da ne postavljajtt nikakva 
pitanja, već prihvataju igru koja 
se nameće od strane 11 gazda" koji 
misle da mogu odlučiti tko je le
gitiman, a tko nije. 

Sredinom siječnja Savezna 
vlada je predložila Saveznoj 
skupštini prijedlog Zakona o am
nestiji kojim treba oprostiti ljttdi
ma što nistt htjeli u 11 građanski 
rat", kako se ovdje do sada na
zivao rat u Sloveniji, Hrvatskoj i 
BiH. Ovaj prijedlog je kompromis 
između činjenice da se prema 
Konvenciji OUN o građanskom 
raht i rati1im zločinima (1948. g.) 
nitko ne mora odazvati mobiliza
ciji u građanski rat i obraza onih 
koji su kao šinteri hvatali ljttde i 
odnosili ih na bojišta. Onin,a, koji 
su nekako uspjeli izvući se iz te 
tragedije, ne treba nikakva 
abolicija niti amnestija, jer nisu 
ništa skrivili, već se jednostavno 
treba obustaviti njihovo proga
njanje, upravo zato, što je njiho
vo proganjanje nezakonito. Ipak 
je dobro što će se oni moći vratiti 
kući. Oru sti svjedoci svoje savjesti 
i mi to cijenimo. 

Pred nama je, dragi članovi i 
simpatizeri DSHV, III. redovita 
skupština DSHV. Svaka 
skupština je važan događaj u 
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životu i rad t l orga nizacije. Mi 
Hrvati 1.1 SRJ 11alazimo se pred 
povijesno kl jt1č11im prekretnica
ma. Kriza na terotoriji bivše SFRJ 
se smin1je - rezttltati se jasno vide. 
Proces raspad anja mnogonacio-
11al11ih država, koje 1lisu spremne 
dopus titi ostvare11je interesa svih 
svojih građa11a, koji je započet 
1914. kod nas se sada završava: 
stvoren e s u nove države čija 
bt1dttć11ost zavisi tipravo od os
tvare11ja i nacio1lalnih interesa 
svih svojih građana . Mi Hrvcl ti tl 
Republici Srbiji i Rept1blici Crnoj 
Gori predvidjeli smo 0Vtl si tuclci
ju i defu1irali program DSHV tako 
da on nudi rješenja ll okvirtt 
međunarodnih normi i st1kladno 
IlaŠim interesima. Predstojeća 
Sku pš ti11a treba ojača ti oper a
tiv11ost DSHV. Preds toje nam pre
govori o 1lašem statt1su i kt1ltttr
noj atttonomiji. U ovoj godini 
predstoje i izbori. Predstoje 11am 
važni i v eliki poslovi koje 
uspješ110 može obaviti samo do
bro organiz irana organizacija 
sposob1lih ljttdi koji razm išljajtt tt 
istomu pravcu. 

Sada se nalazimo pred povi
jes11om prekretnicom: to što sada 
postig11emo, imat će sttdbonosne 
posljedice za bt1dt1ć11ost. Sad a će 
se postaviti temelji za opstanak na 
našem e tničkom p ros torti. 
Nipošto se ne sm ije dogodi ti ono 
što se dogodilo prije sporaz1.1ma 
Cvetković-Maček. Ako sada nas
tanu pttkotine međtt nama, kao 
što se to i1lsceniralo 1936-1 938., 
kada smo zbog tih pt1kotina os
tali izvan Ba11ovine Hrvatske, 
onda smo defini tivno uniš tili svo
ju bttdućnost. O ovom e trebaju 
razm isli ti oni, koji u ime 
„demokratičnosti" unose razdor 
i „ trče pred r udu". Posljedice 
naših poteza danas podnosit će 
naše potom stvo. Sapie11tibt1s sat 
(m udrima je ovo d osta) ! 

Glns rnv nice 6 
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Posjet hrvatske diplomacije Beogradu: 

Korak ka normalizaciji 
Po prvi p t1ta nako11 r aspada 

11ekadašnje SFRJ, ovih je da11a di
plom acija Repttblike H rvatsk e 
po p rvi puta zvanič1lo posjetila 
Beograd . Delegacija na čeltt s dr. 
Ma tom Granićem, po tpredsjed
n ikom Vlade RH i m in is trom 
vanjsk ih poslova 10. siječnja ove 
god ine je bora vila tt jednod 11eV11-
o m ra d11o m p osje tt1 gla vnom 
grad ti SRJ. 

Tijekom o vog posje ta, dr. 
Granić se sas tao i sa pred sjedni
kom Repttbl ike Srbije Slobodan
om Miloševićem, a također je tt 
dva 11 a v r a ta r a z go v a r a o s a 
svojim domaćinom M ilanom 
Milt1tinovićem, mi11is trom spo
ljn ih p oslova SRJ. 

U sklop11 svog posjeta m i1li
s tar Granić je posje tio i beograd
ski Ured RH, gd je se susreo i 
razgovarao sa pred stav11icima 
DSHV-a. 

Cilj posjeta m inistra Gra11ića 
bili stt razgovori oko ttspos tavlj
anja 1lormalizacije od11osa izm e
đtt Repttblike Hrvatske i SRJ, n o, 
ovaj je posje t ttz vratn i, dogo-

.. 
vore11 ran11e. 

Nek i beogradski m ed iji Stt 
p osje t dr. Gran ića vezivali za 
„proble m " P re vlake, a opć1t 
klim1t s tt s tva rali na os novtt 
11avodno najnovije Re zol11cije 
Vijeća s igt1rnos ti, prikazttj11ći 
svojoj jav11os ti kako je ovaj pos
jet „ pao 1t veoma nepogod11om 
tren1ttktt po hrvatsk1t diplomati
j1t" obzirom da je „stigla rezol1t
cija 1t kojoj se, gotovo otvore110 , 
govori da je Hrvatska teroristička 

država, a da s ti ljttdska prava 

sv ed e n a na m er1t bezak o11ja i 
krvavih p rava". Naspram ova
kvih navoda bilo je i ttmjere11ijih, 
koji stt pre1losili razgovor s pred
s to j11ikom U reda RH tt Beogradtt 
dr. Zvo1lim irom Markovićem, 

prognoziraj11ći 11m ale korake" i 
" m a le pom ake" pri p osje ti hr 
vatskog m in istra, d ok je držav11a 
TV d a1l ttoči d olaska dr. Gra11ića 
o o vom e upor110 Ćtttala . Sve tl 
svemtt, ovom događaj11 11ije se 
dao veliki pt1blicitet, a š to se tiče 
ttpriliče11og protokola od s trane 
domaćina, 10. siječ11ja, veoma se 
pazilo da ovaj posjet protekne u 
is tim 11vjetima tt kojima je pro
tekao i posjet Granićevog kolege 
Vlad islava Jova1lovića Zagreb1t. 

Rad11i dio posjeta dr. Gra1lića - . . zapoceo Je r azgovorima s gospo-
d inom Milanom Miltitinovićem, 

a razgovor se odvi ja o iza 
za tvore11ih vrata. Ra zgovort1 je 
pr is11s tvova o i dr. Zvo11imir 
Marković, pred stoj11ik Ureda RH 
tl Beograd tt. Prvi d io rad1log sas
ta11ka završen je bez izjava za 
javnos t. N ako1l ovog sas ta1lka, 
dr. Gra11ić se sas tao i sa pred sjed
n ikom repttb]ike Srbije Sloboda
n om Mi loševićem. Na ovom sas
ta 11 k 11 je hrvatska s trana 
pokre11t1la pitanje 11es talih oso
ba, 11 svezi s čim je dogovorena 
da će obje stra11e ttbrzati proces 
rješavanja ovog p itanja . Dogo
vorena je da slttčaj 11es talih oso
ba 11e predstavlja više političko 
p itanje, već će se 0110 rješavati 
na razini h11ma11itar11ih pitanja, 
tl kojem će rješa vanjtt 1tčes tvova ti 
po jeda11 preds tav11ik s obje 
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s trane. Nadalje, konstatirano je 
da se u cilj1t konkreh1og normal
iziranja odnosa između dviju 
država iznađe rješenje za o t
varanje 5.500 metara autocesete, 
uspos tavljan je že ljez11ičkog 

prometa, zračnog prometa u do
menu zra6.1ih prele ta te otvara
nje pitanja PTT priključaka tt 
svezi s čim je konkre tn o 
dogovreno da će se broj od 60 
sadašnjih priklj11ča k a na PTT 
mre ž tt poveća t i 11a 250 
priključaka. Na ovom radnon1 
sas tanku zaklju-
čeno je da će se 
ubrza ti proces 
su.kcesije, te d a se 
potpuno i do kra
ja ispoš tttje Er
dutsk a -zagreba
čki s p orazttm u 
sklad u s kojim se 
mor a omogućit i 

d o la zak p rivre
m ene uprave . 
Pozitivn o je rje
šeno i p i tanje 
akreditacije n ovi
nara Republike 
Hrvatske u Beo-

-

gradu. Sa obje s tra ne izražena je 
želja za ttspos tavljanjem m ira i 
sigttrnos ti 11 reg iji, a sve u z 
podrš ku Daytons kog s pora
zuma. 

Glas ravnice 

Branko Melvinger te !van Mark
ovic") mr. Bela Tonković je istakao 
da dolazak dr. Granića u Beo
grad predstavlja prvi dah pro
ljeća, te se visokom gostu zah 
valio na razttmijevanju za „hr
vatsko pitanje" tt SRJ. Ujedno je 
istaknuo kako se nada pozitivn
om r ješavanju problema, te 
izrazio željtt i potrebu da Hrvati 
tt tome aktivno sudjeluju, čin1e bi 
se potvrdio i p riznao politički 
Sttbjektivitet Hrvata od s trane 
Beograda. 

M iu is tra Granić je n nglasio 
d a je sve, š to se čini, jedan p roces 
u kojemu će se ići korak po ko
rak d o iz n a laže nja zad ovo-
1 java jućeg rješenja. 

S hrvatske s trone pos tavljen 
je konkre tan zahtjev da se Hrva
tima tt SRJ omogući ostvarivo
nje svih eh1ičkih, građanskih i 
ljttdskih prava š to ih je Republi
ka Hrvatska svojim Uslovom ga
rantirala Srbima u Hrva ts koj. 
Sudionici sastanka su se sugla
sili da se ovaj za htjev pred
s tavnika Republike Hrva ts k e 

y. 

uvaz1. 

U razgovorlt s pred s tavnici
ma DSHV-a ( mr. Bela Tonković, 

V 

Sta11ka Kujund žić, Ivan Cović, 

Nakon ručka sa svoji ni 
don1a ćinon1 g. Mi lutinovićen1, 
dr. Granić je nas tnvio drugi dio 
s lu ž be n ih ra zgovora. Na k on 
ra zgovorn obojica n1in is tara d ali 
s u kra će izjave za tisak: min is tar 
Milutinovićje pozdra vio d olazak 
dr. Ma le Gran ića u Beograd, kao 
preds tavn ika Re publ ike I-Ir
vatske. Obojica n1 in is tara su tt 
izjavama ocjen ila da je pos tig
nut n a predn k u norma lizaciji 
odnosa RH i SRJ. U svojoj izjavi, 
n1inis lc1r Milu tinović je is ta kao 
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da je tt razgovor11 o brojnim pi
tanjima postignut visok sh1panj 
suglasnosti a koja će se rješavati 
na razini resor11ih rni11istarstava, 
da je posjet dr. Granića došao 11 
pravo vrijeme, te da se ide do
brim p11tem ka rješavanjtt bilat
erah1ih odnosa. 

U svojoj izjavi dr. Mate Gra
nić is takn uo je da stt vođe11i 
sadržajni i konstruktivni razgo
vori koje srna tra korakom na pri
je d u normalizaciji od11osa, 
za lažttći se ujedno za dosljed11tt 

primjentt Da y
tons kog spora
zuma. Naglasio je 
za tim kako vje
ruje da se tt kra t
kam roktt doći do 
konkreh1ih rezttl
ta ta u potpisivan
ju medttdržavnil1 
sporazttm a. U 
ciljtt usposta vljo
n ja normalizacije 
izn1eđ11 d v ijtt 
država kao i una
pređenjtt hrva
tsko - srpskih 
odnosa. Dr. Ma te 

Grcinić je n a kraju rekao kako 
očekuje p osjet lvfila n a Miltt
tinovića Zagrebu polovicom 
veljače, a tl cilj1t nastavka 
n1edt1sobnih konzultacija. 

Cio p osjet dr. Granića kao i 
razgovori vođeni između 

Granićcl, lvf iloševića i 1vfiluti
novića, pored značajnog pon1c1-
ka u rješavc111ju 11iza bil11il1 pi
ta nja, in1ao je za ci lj u spostavu 
klime p ovjeren ja, popttšlanja 
nepe tosti, a š to nedvojbeno vodi 
ka n1eđ11sobn on1 priznavanju i 
norn1alizaciji odnosa. 

Lidija Molzer 
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POSJET DELEGACIJE VISOKOG 
KOMESARIJATA ZA LJUDSKA PRAVA OUN 

Da11a 21. siječnja 1996. godine 
DSHV je posjetila delegacija vi
sokog kon1esara za ljudska prava 
OUN koju su či.I1ili zan1jenica vi
sokog kon1esara Bruna Molina
Abram i pomoćnik Hebrik Sten
man. 

Sa naše strane delegaciju su 
prin1ili i vodili razgovore Lazo 
Voj11ić Hajduk, dopredsjednik 
DSHV-a i Milivoj Prćić, pred
stojnik za ljudska prava DSHV-a i 
člana Helsinškog odbora. 

Lazo Vojnić Hajduk je upo
znao goste sa kraćim l1istorija ton1 
Stranke i našom aktualt1on1 prob
lematikon1 u kojoj su dakako ljud
ska prava na značajnon1 mjestu, 
te pozvao pt1ten1 delegacije gđt1 
Elisabetl1 Rl1en, u posjet Subotici i 
11ašem Savezu čin1 prije, izra
žavajući nadu da već i ovaj posjet 
zan1jenika puno znači i predstavl
ja pozitivan pomak u odnosu 
države prema n1anjiI1an1a. 

Milivoj Prćić je upoznao dele
gaciju s kronologijom i vrstan1a 
povreda ljudski.11 prava Hrvata u 
Vojvodini u periodu 1992-1995. 
godine, elaborirajući pri ton1 našu 
tezu da se kolektivna ili grupna 
prava ma11jina ne n1ogu odvojiti 
od pitanja ljt1dskil1 prava, da je to 
za naš status od bitnog z11ačaja i 
da stalno iI1iciran10 kod organa 
vlasti razgovor o do11ošenju za
konskog akta sa ustavnom s11a
gom kojom bi se regulirao položaj 
hrvatske manjine u SR Jugoslaviji 
te način financiranja njene kul
turne autonon1ije iz saveznog 
proračuna ovisno od reah1og po
pisa pučanstva pod n1eđunaro-

dnom kontrolon1, a kako se to radi 
u razvije11in1 zen1ljan1a, npr. za 
švedsku n1anjiI1u u FiI1skoj, čiji je 
pripadnik upravo gospodin Sten
man, koji je u cijelosti shvatio i 
podržao naše napore, budući d a 
savršeno osjeća tu problematiku. 

Finkinja gđa Bruna Malina 
Abran1 je postavila više konkret
nil1 pitanja o položaju naše manj
ine, zna ju ći p r i tom da 11an1 
zvanično nije još priznat niti sta
tus n1anJ1ne, posebno se 
i11teresirajući za pitanje i 
zapošljavanje u orga11irna vlasti, 
uprave i uopće držav11in1 organi
n1a kao i za n1ogućnost s lobod
nog sindika lnog organiziranja. 
Isto tako zanin1alo je da li postoji 
zastrašivanje pripadnika n1anjiI1e 
i pokušaji „ tihog" etničkog 
........ , . 
ciscenJa. 

Naši predstavnici su ukazali 
da bi svakako bilo korisn o slanje 
pron1atrača OUN i OESS u 
Vojvodinu u kojoj se neprekidno 
n1ijen ja etnička slika i ravnoteža 
n epr in1 jernin1 b rojen1 izbjeglica 
srba iz Hrva tske i Bosne čin1e je 
lokalne stanovništvo u groženo 
posebice u pitanju zapošljavanja, 
jer io11ako v !ada nezaposlenost, 
veliki broj pod t1zeća ne radi ili s la
bo radi, a tranzicija se ne odvija 
kako je obećano od strane vlasti. 

U svakon1 slučaju, istak li su 
naši predstavnici, bez pon1oći i 
pritiska šire n1edunarodne zajed
nice n e n1ože se p oboljšati položaj 
n1anjina, a naročito n aše k oja je 
sada po p r v i p uta u p ovijes ti 
odvoje11a g ranicon1 od n1atičnog 
11aroda. 

KAKO GRUPNA P RAVA .., 
MAN JINA PR ETOCITI U USTA-
VNO PRAV O 

prilog borbi za kulturnu au
tonomiju - piše Milivoj Prc1ć 

Za našu, sada se već može reći, 
višestoljetnu borbu za ku lturnu au
tonomiju na ovim prostorima,koji 
su kroz povijest pripadali raznim i 
različitim državama, a koje su tu 
težnju našeg etnikuma i entiteta 
manje više ig11orirale, odlučujući 
trenutak u međunarodnopravnom 
smislu je nastupio donošenjem 
Helsinškog akta u okviru KESS-a iz 
1975. godine. 

Tada je donijet veliki b roj 
odredbi koje se odnose na pitanje 
zaštite nacionalnih manjina i svi oni 
sku pa čine Manjinski standard 
Konferencije za europsku sigurnost 
i suradnju skr. KESS, koja je danas 
inistitucionalizirana i prerasla u Or
ganizaciju za europsku sigurnost 
(OES). 

Upravo ta zaštita prava nado
na Inih m an jina, premda s pada u 
područje tzv. ,, mekog prava" koje 
više politički i moralno obvezuje 
države potpisnice, či1u okosnicu 
našeg program a borbe za kul turnu 
autonomiju koja će biti i zvaniči10 
regulira na propisima države u ko
joj živimo, tj. SRJ i tako postati „ tvr
do pravo" koje nam više nitko i ni
kada neće moći za1ujekati. 

Ta gru pna ili kolektivna m anji
nska prava, koja izviru iz „ treće ko
rpe" helsinških dokumena ta i čine 
opravda nom našu v jeru i nadu u 
pravičnost nadolazećeg svjetskog 
poretka svakako čine: 

pravo na slobodno 
izražavanj e, razvitak i čuvanje 

samobitnosti manjine, 
- pravo na njegovanje i razvoj 

vlas tite kul ture, 
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AK'fU~\l"IO 
- pravo na osnutak i čuvanje 

svojih prosvjetnih, kulturnih i vjer
skih institucija, organizacija i udru
ga, 

Svečana akademija „Bunjevačke matice" 

-pravo na ispovjedanje vlastite 
vjere , na vjerske škole,institucije i 

MI SMO OVDJE SVOJI NA 
SVOME 

. . . 
orgaruzao1e, 

-pravo na uspostavu i 
održavanje neometanih međuso
bnih veza (unutar manjine), a tako i 
veza sa matičnim narodom, 

Hrvatski narod na ovin1 
područjin1a odnedavna je bogatiji 
za još jednu hrvatsku u drugu: 
,,Bunjevačku n1aticu". Nain1e, 6. 
rujna 1995. godine u Don1 u 
DSHV-a u Subotici grupa hr
vatskil1 intelektualaca na svojoj 
osnivačkoj skupštini osnovala je 
„Bunjevačku n1aticu". Izabran je 
upravni odbor od 7 članova, us
vojen Statut Matice, na ten1elju 
čega je 4. listopada 1995. godine 
Matici odobren rad rješenjen1 
Saveznog n1inistarstva pravde u 
Beogradu. 

-pravo na širenje, pristup i 
razmjenu informacija na maternjem 
jeziku, 

-pravo na osnivanje političkih 
organizacija i udruga u zemlji u ko
joj manjina živi i pravo na sudjelo
vanje u internacionalnim nevladi
nim orgai'lizacijama. 

Mi tumačimo dakako, da se ova 
kolektivna ili grupna prava nacio
nalne manjine uključuju u ljudsku 
dimenziju, odnosno zaštitu općih 
ljudskih prava i osnovnih sloboda i 
da će tako pokraj ustavnopravnog 
reguliranja ove mate rije biti 
ustanovljena i posebnim zakonom 
sa ustavnom snagom, donijetim na 
temelju sporazuma između države 
i slobodno izabranog Nacionalnog 
vijeća manjine. 

U trenutku kad je neporeciva 
uzajamnost problema nacionalnih 
manjina i međunarodne sigurnosti 
i mira došla do punog izražaja i na 
ovim prostorima, doskora zahva
ćenih ratom, svakako je interes Or
ganizacije za europsku sigurnost i 
njena osnovna preokupacija uklan
janje potencijalnih manjinskih 
žarišta i utjecaj ove naddržavne or
ganizacije na odnose unutar takve 
države, za sada putem nadzora vi
sokog komesara za nacionalne 
manjine, a u budućnosti recimo 
putem resornog ministra buduće 
Europske vlade. 

Cvrsto vjerujemo da će ovak
vo ograničavanje suvereniteta 
države koje se zasniva na pravdi i 
pravičnosti biti u budućnosti puno 
djelotvornije i efikasni.je od negdan
jih „ teorija ograničenog s uvereni
teta" koje su se bazira le na goloj sili, 
jer, ,,kome zakon leži u topuzu ... " 

Osnivanjen1 ove kulturno 
prosvjetne udruge Hrvati na ovin1 
11ašin1 područjin1a potvrđuju 
svoje postojanje i autohtonu 
prošlost, a sve u cilju očuvanja 
svog hrvatskog jezika, kulturnil1 
tekovina te opstanka na ovin1 
prostorin1a. 

Zašto naziv „ Bunjevačka n1a t
ica"? Naprosto zato jer su Bun
jevci grana hrvatskog naroda sa 
specifičnin1 ikavskin1 narečjen1 - to 
nas vezuje za prošlost, za naš dav
ni dolazak u ove krajeve, za kul
turu i narodne običaje i boga tu spi
sateljsku baštinu naših velikana. 
Bunjevački Hrvati prošlost ne zab
oravljaju, ali zato znaju ocijeniti 
sadašnjost. Obziron1 da su ostali 
odvojeni državnon1 granicon1 od 
svoje n1atične države Republike 
Hrvatske , te postali nacion,dna 
n1anji11a , u cilju očuvanja i razvi
janja književnog hrvatskog jezi
ka kao n1aternjeg, te hrvatske kul
ture, neophodno je bilo osnovati 
instituciju za stvaranje uvjeta radi 
očuvanja nacionalnog identiteta 
bunjevački.h Hrvata kao integra
lnog d ijela hrvatskog naroda a 
kroz njegovanje i razvoj kulture i 
prosvjete. 

U povod u os11ivanja i početka 
rada ove kulturno prosvjetne 
udruge, 15. prosinca 1995. godine 
održana je prva svečana Akaden1-
ija 11Btu1jevačke n1atice". RaduAk
aden1ije su bili prisutni predstojnik 
Ureda Republike Hrvatske u Beo
gradu dr. Zvonimir Marković, 
savjet11ik Ureda dr. Ivo Kujundžić, 
predsjed11ik DSHV n1r. Bela Tonk
ović, dopredsjednica grada Stan
ka Kujundžić sa suradnicin1a, 
predsjedavajući Instituta „Ivan 
Antunović" svećenik prorektor 
Ka tebe tsko teološkog insitu ta 
Subotičke biskupije Andrija Ko
pilović, predstavnici katoličke 
Crkve te predstavnici više kul
turnih udruga. 

Rad Svečane akaden1ije je 
pratila puna sala knlttlrnil1 i jav
nih radnika, pedagoga, te onil1 
koji su svojin1 radon1 i djelova
njen1 usko vezani za sudbinu Hr
va ta na našen1 području. 

U bogaton1 k1.1lturno 
un1jeh1ičkon1 progran1tl Svečane 
akaden1ije učestvovao je kate
dralni zbor 11Albe Vidaković" pod 
ravnanjen1 sestre Mirjani Pandžić, 
te Subotički tan1bnraški orkestar 
pod ravnan jen1 Sti pa na 
Jaran,azovića, dok je vođenje pro
gran1a kao i recitiranje pjesan1a 
Alekse Kokića, Jakova Kopilovića, 
Viktorije Grunčić i Kate Ivanković 
na sebe preuzela reci ta torska 
sekcija HKC II Bunjevačko kolo". 

Nakon nastupa katedralnog 
zbora 11Albe Vidaković" koji je ot
pjevao Beethovenovu „Hin1nu ra
dosti", predsjednica „Bunjevačke 
n1a tice" Viktori ja Grunčić održala 
je predavanje o povijesti 11Matice", 
njenin1 budućim zadaćan1a i cilje
vin1a. Istaknula je kako novo
formirana 11 Ma tica" nastavlja 
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tradiciju Matice subotičke, osnov
ane 1933. godine u Subotici od 
strane biskupa Lajče Budanovića, 
a 011a s rado n1 za počela 
14.01.1934. 

Govoreći o povijesti Matice 
st1botičke, Viktorija Gru11čić rek
la je da je ona in1ala golen1i značaj 
za l1rvatski 11arod na polju kul
ture i izdavačke djelatnosti sve do 
1947. godi11e kada uslijed 
političkih i društvenih prilika 11je11 
rad više nije bio n1oguć. Da se 11e 
bi zaborav ile ideje i učenje 
najvećeg prosvje titelja i pre
poroditelja bunjevačkil1 i šokačkil1 
Hrvata u Bačkoj , biskupa Iva11a 
Antunovića , a on je uvijek 11a
glašavao važnost toga da narod 
mora poz11avati svoju povijest 
kako bi iz 11je n1ogao crpsti pouke 
za sadašnjost i buduć11ost . Tako i 
mi danas, svjesni svoje časne 
prošlosti i l1rvatskog roda, n1ora
mo našu bogatu kulturnu bašti.I1u 
širiti u narodu, t1napređivari ku l
turu i prosvjetu i to kroz njegova
nje hrvatskog jezika, ukazujući na 
11jegova11je nacio11alnog identite
ta bunjevačkil1 Hrvata koji su 
neodvojivi dio l1rvatskog naroda, 
a unutar multiet11ičke i multikul
turalne zajednice na teritoriju SRJ. 
Sprovedbon1 ovil1 ciljeva nasta
vlja se tradicija ranije postojeće 
Matice su botičke, a potom je 
pročitan i Statut Matice. 

Svoje izlaganje gospođa 
Grunčić završila je upućujt1ći 
poziv svin1a da se učlane u ovt1 
udrugu i svojim radon1 doprine
su ostvarenju postavljenil1 ciljeva. 

Nakon Svečar1e akaden1ije 
„Bunjevačke mmatice" prisutni 
su nastavili drttženje, svjesni da 
je osnivanje ove kultt1r110 prosv
jetne udruge pokazalo spren1nost 
l1rva tskog 11aroda da razvija i 
njeguje svoju kulturu i jezik, učeći 
se na povijesti, a za dobro bud ućil1 .. 
generac1Ja. 

Lidija Molzer 
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Institut „lvan Antunović" - peti „Razgovor" 

I11stitu „Ivan Antunović" je i 
ove godiI1e u priličio manifestaci
ju „Razgovori" a koja se tradicio
nalno održava oko datt1n1a sn1rti 
velikog narodnog preporoditelja 
biskupa Ivana Antunovića. 

11Razgovori" se vode ne san10 
kao svojevrsni pon1en ovon1 ve
likanu, već predstavljaju drttŽenje 
i razn1jenu n1išljenja o n ajaktu
alnijin1 ten1an1a sadašnjice, 
na stavlja ju ći tako velike ideje i 
učenje biskupa Ivana Antunovića 
koji je svojini obnoviteljskin1 ra
don1 zadužio Hrvate u Bačkoj. 

Prvi 11 razgovor" je održan 14. 
siječnja 1934. godine, a održavan 
je svake godine, sve do 1941. kada 
je preku1ut.,,Razgovori" su se nas
tavili osnivanjen1 Instituta „I van 
Antunović" koji je ovo drt1ženje 
t1z predavanje o gorućin1 prob
len1in1a t1 društvu nastavio 13. 
siječnja 1991. godu1e. 

U nedjelju, 7. siječnja održana 
je u katedrali Sv. Terezije Svečana 
n1isa za biskupa I va11a 
Antunovića, a n arednog dana u 
prostorijan1a HKC „ Bunjevačko 
kolo" održa11i su peti „Razgovori" 
ten1a kojil1 je bio suživot, toler an
cija i ekun1e11izan1, obrađena kroz 
prizn1u teologije, politike i so
ciologije. 

„Razgovore" je otvorio 
predsjedavajući Instituta vlč. An
drija Kopilović najaljujući recitaci
ju „Molitva Bunjevaca" Matije 
Evetovića, a nakon pjesn1e „Do
n1ovino n1oja" koju je otpjevao 
katedralni zbor „Albe Vidaković" 
pod ravnanjen1 s. Mirjan1 Pandžić, 
vlč. Andrija Kopilović održao je 
predavanje na ten1u „SttŽivot, tol
er a 11ci ja i ekun1enizan1" 4 

naglašavajući njil1ovt1 važ11ost u 
sadašnjen1 trenutku, a od čijeg os
tvarenja ovisi i dalji život i op
stanak na ovin1 prostorin1a. Na
glasio je da svaka od ovil1 oblasti 

in1a svoju nauku - teološku, 
političku i sociološku, a sam će 
govoriti sa aspekta teologije. 

Teologija se, rekao je vlč. Ko
pilović, ten1elji na objavi Riječi, tj. 
Bibliji u kojoj se ne susreće pojam 
suživota, već se u njoj daje pred
nost životu. Polazeći od čiI1jenice 
da je Bog troosobno biće, te da je 
san10 kršćanstvo u ten1elje110 u 
troosobnosti,san1 čovjek je biće 
koje se ostvaruje. Za druge, on je 
cjelovit, ali je kon1pletan ako živi 
,,sa" tj. u zajed11ici, a ne pored. 
Zajedništvo se očituje u životu 
čovjeka u obitelji, prisustvu Kris
ta n1eđu ljudin1a, a i sama Crkva 
je jed110 tijelo. U ton1e je i sn1isao 
ostvarenja života. Da bi se ovo 
zajedništvo poremetilo, na scenu 
stupa grijel1 koji se uvlači u st1život 
, jer čovjek u grijel1u tj. u procesu 
razaranja 11e n1ože ostvariti sebe. 
Među tin1, po kršćanstvu je Krist 
spasio čovjeka od grijel1a. U 
suživotu i toleranciji čovjek opros
ton1 nadilazi sebe. Ovo djeluje ap
Stlfdno, ali n1ilosno je pril1vatlji
vo. Iz toga proizilazi da je za ost
varenje suživota i tolerancije prije
ko potrebno p~n1irenje, 
opraštanje i trpeljivost. Sto se eku
n1enizn1a tiče, istaknuo je vlč. Ko
pilović, on je znak jedinstva ll 
ljubavi, jer sn10 s pojavon1 Krista i 
njegovon1 žrtvon1 svi spašeni i 
zato ekun1e11izan1 ostaje k ao 
n1olitva i nastoja11je d a se n1or
ah1i kršćaniI1. 

Tako suživot predstavlja 
zajedništvo živ ljenja „sa" i „za" 
druge, po slici Trojstva n111oštvo u 
jedi11Stvu. Pojava Krista međt1 lju
din1a je ten1eljni kamen za 
nadživljavanje i brisa11je grijel1a, 
jer trplje11jem , oproston1 i 
pon1irenjen1 čovjek ostvaruje tol
eranciju, dok je ekun1enizam 

. . 
konkretan progran1 za VJeru 1 

čovjeka, jer Bog je jedan. 
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V 

SUZIVOTKAO 
NEMINOVNOST 

U nastavku predavanja, ten1u 
suživota i tolerancije sa političkog 
stajališta obradio je dugogodišnji 
suradnik i član Instituta n1r.Bela 
Tonković. On se osvrnuo na 
prisutnost i ostvarenje ovih poj
mova kroz povjest koja je san1a 
oličenje netrpeljivosti n1eđu ljud-
skim zajednican1a, puna 

. .... . . . . 
ogran1ce111a 1 nepr12navan1a os-
novnil1 ljudskil1 vrijednosti. Po 
prvi puta se tijekon1 povijesti 1223. 
godine susreće proglas u kojen1 se 
r:a vodi da se kršćani preni a 
Zidovin1a n1oraju tako ponaša ti 
kako žele da se da se pren1a 
kršćanin1a po11ašaju pagani, a tin1e 
je u ten1eljen pojan1 trpeljivosti i 
suživota. 

Međutin1, rekao je mr. Tonk
ović, i dalje su se kroz povijest , 
unatoč nu1ogin1 sporazuniin1a koji 
su prin1orali ljudski subjektivitet, 
zapostavljala osnovna načela tole
rancije i suživota. Sve do pojave 
Austrijske carevine kada se 
raznin1 nagodban1a i ugovorin1a 
postizalo ono što se do tada ratovi
n1a nije n1oglo ostvariti. U novijoj 
povjesti ova se n1etoda ne prin1je
njuje, što dokazuje da je za svoja 
osnovna prava i ideale tolerancije 
i suživota tijekon1 II svjetskog rata 
svoje živote dalo 52 n1ilijuna lju
di. Nakon ovog rata nerijetko se 
govori o toleranciji, ali se govori o 
ten1eljnin1 pravin1a za sve ljude, a 
prin1jena tolerancija se osigurava 
u deklaracijan1a. Tako je 1948. go
dine Generah1a skupština Ujedu1-
jenih naroda proglasila Opću de
klaraciju o pravin1a čovjeka. Ona 
se, m edu tin1, na našin1 prostor ini a, 
novonastalon1 situacijon, postavi-

la kao zadatak pred društvo i 
državu da riješi pitanje prava na 
život, identitet, pravo na in1ovi.nu. 
Optin1alna tolerancija, po riječin1a 
n1r. Bele Tonkovića, postigla bi se 
u sn1islu - što tražin, za sebe, 
priznajen1 i drugin1a, s tin1 da je 
tolerancija n1eđusobni odnos dvi
ju različitosti, a ne n1eđusobno 
poistovjećivanje, jer to onda vodi 
u tapanju i asin1ilaciji. Prava tolera
ncija je priznavanje različitosti, 
podrazun,ijeva slobodu n1isli, 
djelovanja, te ravnopravnost. 

Tako se danas događa da SRJ 
ne priznaje Hrvc1 te na svojoj teri
toriji, a što se očituje u praksi regu
liranja državljanstva, isključivanja 
Hrva ta iz državnih službi, pra
vosuđa, školstva, što nedvojbeno 
vodi k asin1ilaciji. Stoga Hrva ti 
n1oraju uložiti nc1pore za očuvanje 
vlastitog identiteta tražeći n1jesto 
u šir<?j okolici. 

Sociološki prikaz ten1 e 
suživota i tolerancije dao je g. 
Alojzije Stantić naglašavajući da 
kršćani treba ju biti najveći zago
vornici suživota i tolerancije, čen1u 
ili uči kršćanska vjera. Da bi čovjek 
uspješno n1ogao ostvariti suživot 
i toleranciju, neophodni su n1no
gi ljudski kvaliteti - kreposti -
ugladenost u odnosu s drugin1c1, 
u obitelji i društvu: poštivanje 
starijih, obzirnost, is tinoljubivost, 
skron1nost, zahvalnost. .. Svin, 
ovin1 se stiče ugled u jednoj zaje
dnici, a san1in1 lin1 se dolazi i do 
kvalitenijeg suživota, a laži i zab
lude ga otežavaju. U današnjen1 
društvu , istaknuo je g. Stantić, 
sn,išljeno su srozane ljudske vrije
dnosti, a koje se nanovo n1oraju 

uspostaviti ako želimo postići sve 
vrijednosti suživota i tolerancije. 
Nadalje je ustvrdio da čovjek u 
suživot n1ora unijeti samoga sebe 
da bi pridobio d rugoga, mora 
uvrede otkloniti praštanjem, jer 
„čovjek je onoliko dobar koliko 
zna opraštati". 

Nakon predavanja, nazočni su 
iznosili svoja stajališta: gospođa 
Viktorija Grunčić, gledajući s 
pedagoškog stajališta, istaknttla je 
kako čovjek ne sn1ije uvijek gle
da ti i tražiti tuđe greške, već da u 
zajednicu trebc1 ugraditi ljubav i 
povjerenje. Medutin1, Hrvati ne 
sn1iju zaboraviti na svoj ponos i vr
ijednosti dokazane poviješću, 
n1oraju biti ustrajni i jasno dati do 
znanja da su tu. 

Gospodin Antun Skenderović 
se zapitao gdje je u praktičnon1 
životu ta gra1uca u ljudskin1 odno
sin1a do koje se treba prilagođavati 
drugin1a, a da se ne bi prešlo u 
potčinjavanje i poniženje? Jer, u 
vjeri se propovijeda poniznost, ali 
n e pren1a ljudin,a , već pren1a 
Bogu. Rekc10 je da se s toni 
nedefiniranon1 granicon1 toleran
cija - potčinjenost često n1anipu
lira, a u cilju asin1ilacije. 

Završnu riječ petih „Razgovo
ra " dao je Andrija Kopilović 
naglašavajući da je poniznost u 
društvenin, okolnostin1a drugačije 
kategorizirana od poniznosti pre
n1a Bogu, jer ova poniznost ne 
preds tavlja poniženje već istinu, 
ali kada se pređe prag istine, to 
nen1inovno dovodi do laži. 

Lidijn Molzer 
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Stanka Kujundžić, dopredsjednica DSHV-a 
V 

OVDJE JE NAS DOM 
Na zal1 tjev n1nogobrojnil1 

čitatelja, ponovno sn10 razgovarali 
s gospođon1 Stankon1 Kujundžić, 
dopredsjed11icon1 našeg Saveza. 
Sastale sn10 se u prostorijan1a 
subotičke Općine gdje gospođa 
Kujundžić ob n aša dužnost 
dopredsjednice gradonačelnika i 
pren1da su tragovi n eton1 
preleža11e bolesti 11a licu 11aše sug
ovornice bili još vrlo vidljivi, ona 
je od ranog jutra radila „ punon1 
paron1" razgovarala s 
građai1in1a, pla1urala sa suradnici
ma i sve to uz osn1jeh. Nakon priča 
o zdrav lju , o svakodnevici, 
pijeđosn10 na razgovor: 

* Kako vidite sadašnji tre
nutak našeg n aroda n a ov im 
prostorima? 

- Naš nctrod je navikao da se 
ovdje vlasti niijenjaju, a on ostaje. 
to je os11ovni nioto života našeg 
svijeta. Doživjeli su i ovu i onu 
državt1: n1ogu govoriti o svojoj 
n1ajci koja je u svon1 80 godišnjen1 
životu pron1ije11ila tri kuće (sve u 
Subotici) i pet - šest država - počev 
od Austro- Ugarske pa do ove 
sadašnje Jugoslavije. Naši ljudi 
ovaj prostor sn1a trajt1 svojon1 do
n1ovii1on1 i uvijek su bili izuzetno 
pokorni pren1a vlasti. Njin1a je 
velik problen1 i lična sraniota ako 
nen1ože platit porez i vrlo je 
t1sađeno ono - poda j Bogu božje, 
a caru careva. Sad su došli u jed
nu sluđe11u situaciju da ako daju 
Bogu Božje, a caru careva, prijeti 
opas11ost da sanii un1ru od gladi, 
naročito staračka doniaćinstva . 

V 

Cinjenica je da se u ranij~n1 peri-
odu dogodilo veliko raslojavanje 
sela. To se sad nešto kao shvatilo, 
a li dok se to ponovno ne vrati na 
svoje, proći će puno godina.To 
raslojavanje 11ije bilo sanio i1id us-

trijalizacijon1, već i konfiskacijoni 
i kad se ranijih godina govorilo o 
tonie ka ko zen1lju treba vratiti 
san10 seljacin1a, ne n1ogu a da se 
ne upitan1 koliko bi više ljudi bilo 
un1eđu poljoprivrednicin1a, da ini 
zen1lja nije oduzeta. Govorin1 to 
za to što je naš nacionalni korpus 
ipak izuzetno vezan za zen1lju i 
koje baš ta Iju bav za zenilju na 
kojoj su se nastanili drži tu gdje 
jesu, neovisno o tonie koliko in1a
ju i koliko neni ct ju koristi. Hrvct
tski je na rod izrazito doniicili10 ve
zan za zenilju na kojoj živi, ali je 
dcto i veliki doprii1os U razvoju 
opće kulture - Pogledajte sanio 
crkve, niuzeje ... I teško je to sve 
nctpustiti, jer u pan1ćenju jednog 
naroda postoji n1išljenje o ton1e da 
su dobro i ztlo uvijek nekc1ko u os
cilc1ciji i dct ni jedno ni drugo ne 
trctju vječita . Pa i ondc1 kad si na 
nc1 ju nižoj točci ( c1 ja n1islin1 da n1i 
sada debelo g reben10 po dnu) 
uvijek postoji onaj glas koji govori 
: - pa va ljdct će biti bolje ... Na 
žalost, o ton1e da li će biti bolje, nii 
n1nogo ne odl11čujen10, ctli se nad
an1 da se nakon svih ovih ratnih 
strahota ide uzlaz11on1 pu tc1njoni . 
Sporo, ali se ipak ide. 

* Kako ste doživj eli posjet dr 
Mate Granića Beogradu? 

- Nadan1 se da će nakon ovog 
posjeta i nc1š status i život ovdje 
krenuti uzlaznoni linijon1. Mi snio 
dobili čvrsta uvjerctvanja od d r 
Granića da je postc1vljena nekak
va relacija izniedu statusa Srba u 
Hrvatskoj i nas ovdje. To je dogo
v ore no na državnoni n ivo u . 
niedu tin1, velik i je sad problen1 
broj Hrvata, jer u nekin1 sredina
nia, nc1ročito u Beograd u iniate 
tzv. kripto Hrvate i vrlo sani se 
iznenad ila kctd su n1i neki lju d i 

rekli da su Hrvati, ali se u Beo
grad u o ton1e ne sn1ije baš najglas
nije govoriti. U Beogradu moraš 
biti ili Jugoslave1i (kako se najveći 
broj Hrvata izjašnjava) ili 11ešto 
treće, jer je bilo opc1sno biti Hrvat 
u Beograd u - Ka ko si ti rnogao u 
sredini, gdje je godinan1a bila 
naprosto hajka na Hrvate, izići i 
reći - E, ja sani Hrvat! To sn10 niogli 
govoriti n1i koji živin10 u nekom 
drugon1 okružju niedu 
Mađarinia koji pren1a našen1 nar
odu nen1a ju takav od11os, jer se i 
oni osjećaju ugr oženin1a od 
većinskog naroda. U odnosu na 
DSHV niislin1 da će proces nor
n1c1 lizcicije ići izuzetno polagano 
jer se ne niože ni očekivati da će 
vlast koja je do prije par n1jeseci 
harangirala protiv nas i preuzela 
kontrolu nad čitavin1 d ruštvon1 
sad reći:- Evo van1a pa vi upravlj
ajte, pa uzniite ono što l1oćete i bu
dite kakvi l1oćete da budete. 

*Gosp ođa Marg it Savović 

neprestance ponavlja kako ovd
je manj ine imaju sva prava g a
rantirana europskim standardi
m a? 

- To n1ože zbuniti neupućene, 
ali se nikada ne govori šta sve to 
postoji po et1ropskini i svjetskin1 
standardin1a . Gdje su tu svjetski i 
evropski s tandctrdi, kad n1i ovdje 
ne nioženio iniati čak ni vrtić na 
nc1šen1 jeziku? I onda kažu kako 
n1i ne govorinio niaternjin1 jezi
kani . Kc1 ko da ga govorinio kad je 
on sisten1a tski za ti.ran: ili se go
vori srpskin1 jezikon1 ili u on ini 
sjevernin1 i podunavskin1 krajevi
n1a govori se bunjevačko i šokačka 
narječje, a to 11ije l1rvatsk i 
književ ni jez ik . Kako se onda 
niože govoriti o san1obitnosti jed
nog nctroda ako n1u ništa ne daš -
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ne daš mu institucije, ne daš n1u 
školstvo, ne daš n1u pristup u jav
ne n1edije. Pa koji su to onda pre
rogativi koje si n,u dao? Je li to 
den1okra tizacija društva kad si sve 
slojeve osiron1ašio? O un,irovlje
nicima da i ne govorin,. Zen1ljo
radnici - katastrofa! Fabrički rad
nici? Ne znan1 kako uopće 
preživljavaju! 

stagnacije života, jer je oči to da 
osin1 godine kulture koju sn10 
in1ali na televiziji, neke kulture 
uživo među n1asama nema. Ja to 
g led an1 i lokalono i globalno: 
odavno već nen1a gostovanja i 
odlaska na selo, ljudi jednostavno 
nen1aju zabave i obziron1 da 
televizija jedina da je neku iole 
mogućnost zabave, ostaje in1 san10 

„ Je li istina da se kod nas 
ponovno sprovodi centralizaci
ja unutar države? 

- In1an10 sad taj zakon po 
kojen1u sve pripada državi - i 
parkovi, I škole i sve ono što in,a, 
recimo lokalna san1ouprava sad 
pripada državi koja n1ože kazati 
- E, sada, pošto je to moje, ja n1ogu 
s tin1 raspolagati, pa tako n1ogu 
nešto iz Subotice dislocirati. Na 
taj način se sve izjednača va 
(svojevrsna uravnilovka) i za sve 
ćete in,ati centar (Beograd) iz 
kojeg će se sla ti „ kraljevski 
nan,jesnici" koji n1ogu reći -
Državni je interes da to i to bude 
tan10, a ne ovd je ... To je strašan 
hendikep za r azvijene sredine. 
DSHV se zalaže za pravilo da sve 
što se n1ože rješavati u kući, da se 
u kući i riješi. 

• Kud n es tad oš e ono lik e 
brojne s tranke k oje su djelovale 
tij ekom zadnjih n ekoliko godi
na i kako je došlo do ovakve cen
tralizacije u državi? 

- Zna te i sa n1i da s u neke 
stranke stvarane da bi bile pandan 
s tvarno opozicionin1 strankan1a: 
DSHV je kao pandan in1a la 
BLu1jevačko-šokačku stranku, koja 
je nastojala okupiti dio pučanstva 
i razbiti jedinstvo naroda i oslnbiti 
djelovanje DSHV. Med u tin1, to 
očito nije uspjelo , jer sn10 se n1i 
održali. Sve što su oni radili, ob
jav ljivano je na sva zvona - i čin, 
bi n eš to //guknili" to je bilo već vi
soko valorizovano u n1edijin1a, 
pose bno na te leviz iji . Tu su 
značajnu ulogu odigrali n1ediji, 
pogotovo u s tagnaciji kulture kno 

ekran. Mala je i produkcija knji
ga: posjetite bilo koju knjižaru i 
vidje t ćete da nen1a ničega od on
oga što se čita u svijetu. Kazališta 
rade kako rade, ali su i ona na 
najnižen1 egzistencijalnon1 nivou. 
Tu i tan10 vidite nekog lokalnog 
alko n1afijaša kako forsira neku 
svoju folk zvijezdu i na ton1e se 
završava sva priča o ku I turi. Sva 
kulturna zbivanja koja bi trebala 
postojati svela su se san10 na neko
liko plan1ičaka - nešlon1alo u Sub
otici, a kad kontaktiran1 sa našin1 
ljudin1a u Srijen1u ili Podunavlju 
vidin1 da tan10 nitko ni nogon1 
nen1a da kroči - i lu nije prvi i os
novni rc1zlog novac, već strah koji 
postoji. Nikc1d ne zna te kon1e će, 
recin10 gostovanje nekog KUD-a 
zasn1etati. Iz tog svega proizlilazi 
da n<1rodu ostaje jedino Lelevizijc1, 
a kroz tu televiziju n1ožeš prodati 
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sva kakvu robu.Daš jedan film, pa 
n1alo EPP-a, p a n1alo politike . Pa 
onda n1a lo n1t1zike, pa EPP-a pa 
opet politika ... Pa kad d eset puta 
vidiš i čuješ neku stvar, bez obzira 
bila ona istinita ili ne, onda i san, 
počneš razn1išljati o ton1e kao d a 
je to baš tako. 

* Kako je Vama na mjestu na 
kojem se nalazite? Kako 
surađujete s ostalim strankama, 
prvenstvneno sa s trankama 
SVM i DZVM? 

- Nisan1 n1ogla ni pretpostav
iti koliko je truda potrebno da bi 
grad funkcionirao. Jer ako u 
gradu sve norn1alno funkcionira, 
onda ispada da je to - n.orn1ah10. 

V 

Cesto u šali citiran1 jednu vijest 
od prije dvije godine: - Posle 
jučerašnjeg baosa u gradu X je sve 
u redu, jedino nen1a grejanja, 
struje i saobraćaj n.e radi. Onda 
n1ožete zan1isliti šta je tek bilo 
jučer kad je bio b aos. Mi sn10 in1a
li gužvu - recin10 na II Buvljak 11 

je dolazila n1asa ljudi, čišćenje, 
održavanje i sve što ide uz nor
n1a lno življenje u gradu. Kroz 
Suboticu je prošao i golen1i val 

izbjeglica, počev od 1992. i bilo je 
strašno sluša ti priče koje su pričali. 
Od 1994. godine država je pre u
zela svu brigu oko izbjeglica, a n1i 

-san10 pon1azen10. 
„ Govori se o izborima koji 

navodno predstoje. Među našim 
ljudim a je nasta la n edoumica 
kada je objav ljeno da SVM ula zi 
u koaliciju s „Reformistima"? 

- ,,Reforn1isti" su objavili da 
idu u koaliciju sa SVM, n1eđu tin1, 
to nije točno. Oni sti razgovan:ili 
sa SVM, a li Zc'I sad ne idu u ko
a lici ju. To su bili sao razgovo~i, bar 
kako su nan1a rekli iz SV1' L Sto se 
tiče slranc1 kćl SVM i DZV~f, n1i 
nastojin10 in1ati korektne odnose, 
sn1alran10 da njihove unutrašnje 
podjele oni san1i n1ornju riješili. 
Među tin1 i n1i kao den1okra tski 
orjentirana stranka otvoreni sn10 
za razgovore i sa SVM i sa DZVM 



Bro_; 61 

i sa drugin1 den1okratskin1 stra
nkan1a koje izraze želju da razgo
varajt1 s nan1a, a priznaju naš pro
gran1. Među tin,, kod razgovora s 
nekin1 strankan,a uvijek se post
avi pitanje koje stoji kao prividna 
prepreka - 11aš zahtjev za kulturn
on1 autonon1ijon1. Mi autonon1iju 

..... • • • • V 

n1oran10 traz1h, 1er Je ona vaz11a za 
našu san1obitnost, a drugo, sve to 
već odavno postoji i u drugin1 
den1okratskin1 društvin1a. Na 
lokali1on1 nivou bolje kontakte 
in1an10 sa SVM, jer sn10 sa njin1a 
u kolaliciji u Skupštini opštine i 
n1islin1 da dobro st1rađu jen10. Kao 
den1okratska zajednica Hrvata u 
Vojvodii1i in1amo problen1a sa Sr
ijen1om, jer je tan10 naš korpus na 
najgrublji način i fizički rastjeran 
i to će se n1ora ti riješiti na nivou 
dviju država: prvo se n1ora riješiti 
status hrva-tskog naroda, jer sad 
nit sn10 n1anji11a nit sn10 narod. 
Nadan1 se da će uspostavon1 i nor
n1alizacijon1 odnosa n1noge stvari 
doći na svoje n1jesto. Druga izuzet
no značajna stvar - n1i nen1an10 
svog predstavnika u Saveznoj sku
pštini, ni u Republičkoj1 pa sn1a tra
mo da se to n1ora riješiti na nivou 
države. 

,. Na koga se odnosi ona am
nestija objavljena u medijima pr
ije neki dan? 

- To se odrlosi na one ljude koji 
su u državi i protiv kojil1 je pokre
nut postupak, a nadan10 se da će 
se u držav11on1 vrl1u 11aći dovol
jno n1udrosti i snage da se svi n1la
di vrate u državu. 

„Kako je u Srijemu? Ljudi 
odande kažu da je kod njih na
jbolje kad nema vijesti, jer nji
h ove vijesti mogu biti samo 
loše ... 

-Mi u svin1 kontaktin1a 
ističemo pita11je i problen1 našil1 
ljudi u Srijen1u. Kad god sn10 
razgovarali i s n1eđunarodnin1 or
ga11izacijan1a i s našin1 ljudin,a iz 
srijen1a sn10 t l stalnon1 kontaktu. 
oni st1 doživjeli straviča11 egzodus 

Glns ravnice 

INTERVIEW 

i 011i, koji su osta li1 još uvjek 
doživljavaju teške trenutke - 11e 
toliko teške kao prije, ali recin10, 
jedan nan, č lan priča kako ga 
kolega Srbin kad god sretne pita : 

V 

Sta, zar si ti još uvijek tu? - Ne 
propušta niti jednu priliku. No, 
n1is lin1 da se i si tu acija tan10 
sn1iruje. Ne kažen1 da in, je dobro, 
ni lako, ali onakvog terora kao 
pr11e nen1a. 

* Ne znam da li ste pročitali 
izjavu odvjetnika Veljka Gu
berine datu povodom obrane 
koju je preuzeo za osumnjičene 
za ubojstvo obitelji Oskomić -
Naime, gospodin Guberina je re
kao kako će on „ besplatno bran
iti svakoga tko ubije ustašu hr
vatske ili muslimanske naciona
lnosti, a bude gonjen od organa 
ove države"? 

- Kad bi bilo den1okra tsko 
društvo u pravon1 sn1islu te riječi, 
onda bi A dvo ka t s ka ko n1 o r a 
takvog advokata odn1ah izbacila 
iz svojih redova i oduzela n1u 
n1ogućnos t da bilo koga brani. Jer, 
tko je sad za njega ustaša? To vrlo 
potsjeća na ono što su svojevre-

v 

n1eno u Jagodnjaku govorili Sešelj 
i Paroški da svakog Hrvata treba 
ubiti ko kera ttz tarabu. Hrvatsvo 
je po nji.n1a izjednačeno sa usta
štvon1, pa se pitan1 ko je sve za 
njil1 „ ustaša". Moj je otac t1n1oren 
u njen1ačkon1 logoru, pa se pitan, 
šta bi bilo kada bil1 ja sve Nijen1ce 
izjednačavala s nacistin1a! To n isu 
ekstren1ne stvari, to je čist fašizan1 
i društvo kao takvo takve stvari 
n1ora javno obilježiti. Jer to je isto 
kao i ono š to se sad u Beogradu 
oforn1lju je inicijativni od.bor za 
zaš titu prava od Haaškog suda 
lobističke grupe koja treba da os
pori Haaški tribunal sa pravnog, 
povijesnog i hun1anog aspekta. Ja 
ne priznajen1 sisten1 kolektivne 
krivice, ali san, narod n1ora izoli
ra ti svoje zločince! Srpski se 11ar
od n1ora den1okratizovati t1 svojoj 
svijesti da takve izolira iz svojih 

14 

redova. Isto to važi i za sve ostale 
narode - i za hrvatski i bošnjački i 
bilo koji drugi.Narod će se poka
zati dovoljno velikin1 onda kada 
san, izolira svoje fašiste. 

*Osjeća li se nekakvo otopl
j avanj e u odnosima vlasti ove 
Države i našeg naroda? 

V 

- Cini n1i se da i kod srbijan-
ske vlasti postoji zaokret i to je 
dobro i pren1da recimo, posjet dr. 
Granića nije bio gron1oglasno 
propraćen u n1ediji.ma, ipak pred
stavlja pon1ak s n,rtve točke i znak 
otopljavanja. Iskreno se nadan1 da 
će se i u ovoj našoj sredini naći 
dovoljno snage, intelektualne i 
svake druge1 da se društvo pročisti 
i kren emo puten, oporavka i 
napre tka. 

Vesna Kljajić 

OBAVIJEST! 
REDOVITIM I 

/ 

BUDUCIM PRETPLAT-
NICIMA 

,, 

VEC SADA SE 
V 

MOZETE PRETPLATITI 
V 

NA NAS LIST. 
V 

GODISNJA PRET-
PLATA ZA TUZEMST
VO IZNOSI 60,00 d. 

V 

GODISNJA PRET-
PLATA ZA INOZEMST
VO IZNOSI 180,00 d. 

V 

ISPRICAVAMO SE 
V 

ZBOG ZAKASNJENJA 
OVOG BROJA „GR", 
RAZLOG KOJEG JE 
BOLEST UREDNICE. 



zk
vh

.or
g.r

s

15 Glas rav,zice Broj 61 

CRKVE U GOLUBINCIMA 
U životu Golubinčana crkve 

su imale vrlo snažan utjecaj. 
Svećenici, kaluđeri, popovi bili su 
i prvi pismeni ljudi u selu. Oni su 
osnovali i prve školske učionice 
i određivali što će se u njima učiti. 
Crkve su se nametnule i bile 
čuvari nacionalne svijesti, jezika 
i tradicije i kao zaštitnice svoga 
naroda u turskoj i austrijskoj care
vini, a kasnije i u svim Jugoslavi
jama. Kada je riječ o položaju Hr
vata i Srba u attstrijskoj carevi11i, 
postojalo je objektivnih razlika 
koje su imale utica ja i na 
međusobne odnose ljudi. Hrvati 
su u okviru carevine formalno 
imali svoju Kraljevinu Hrvatsku 
, kojoj je duže vrijeme pripadao i 
Srijem, s posebnim položajem. 
Katolička crkva je bila državna i 
povlašćena. Srbija je bila izva11 
austrijske carevine, a Srbi, koji su 
živjeli u njoj, nisu imali svoju ter
itorijalnu jediniett. Pravoslavna 
crkva 11ije imala istu pozicijtt kao 
ka to lička. Propašću Aus tro
Ugraske pozicije su se zamijenile. 

Mali Jarkovci u korist izgradnje 
svoje crkve, uz sve ostale priloge 
i pomoć. Istovremeno, pravo
slavno - srpsko stanovništvo is
tog mjesta se pobunilo protiv 
svoga sveštenika , jer je imao 
plaću od 1000 forinti i za prijetili 
m u „ da će oni naći sveštenika koji 
će jefti1uje sl ttžiti". 

V 

Pored zgrade Slos, prva jav-
na građevina koju su mještani 
podigli, bila je pravoslavna crk
va. napravljena je od direka i pl
etera oblijepljenih blatom i na 
mjestu gdje se danas nalazi zgra
da osnovne škole. U njoj se i dan
as čuva crkveni „antimonos" s 
bilješkom da ga je 22. 08. 1731. 
godine posvetio beogradski arhi
episkop Vikentije i poslao na pok
lon novosagrađenoj crkvi. Samo 
dvadeset godina kasnije, m je
štani pravoslavne vjere su podig
li nešto izgledniju crkvu na mjes
tu stare pletare. 11 Iz stare crkve je 
i posvećena časna trpeza koju je 
posvetio blc1ženopočivši episkop 
Pantelejmon mjeseca jula 1751. 
godine." Za ovu crkvtt bio je 
izgrađen ikonostas značajne 
ttmjetničke vrijednosti. sadašnja 
pravoslavna crkva građena je od 
1784. do 1788. godine. 

U Golubincima je 150-ak go
dina s lužbovalo 25 katoličkih 
svećenika, a za 235 godina samo 
12 p ravoslavnih. Katolički 
svećenici su bili obrazovaniji, a 
jedan od njih je bio i doktor 
teoloških nauka (dr Joso Paus). 

Utjecaj Katoličke crkve bio je 
snažniji i masovniji. Hrvati sure
dovitije i u većem broju pohađali 
crkvu, slavili crkvene blagdane 
i držali se crkvenih običaja. Srbi 
su, međutim, za crkvu više bili ve
zani po nacionalnoj liniji. 

U sačuvanom zapisu navodi 
se d a se 1885. god ine ka toličke -
hrva tsko s tanovništvo dobrovo
ljno na nekoliko godina odreklo 
koriš tenja svoje zemlje na potezu 

Pošto je današnja katolička 
crkva sagrađena stotinjak godi
na kasnije, može se pretpostavi
ti da su Srbi u mjestu bili ekon
omski moćniji. U vrijeme kada je 
izgrađena prva pravoslavna crk
va, već je bila ustanovljena 
katolička župa, 1771. godine. 
Bogoslužje je obavljane u kapeli
ci. Kas1~ije su obredi obavljani u 
zgradi Slos, da bi oko 1760. god
ine bila izgrađena nova veća ka
pela - crkva. Budući da je od vlasti 
1877. ocijen jena da je u crkvi 
pogibeljno sltlŽiti, ista je za tvore-

na, a od tada je dozvolom d u
hovnog stola u Dakovtt sltlŽba 
Božja obavljana u zgardi 
nekadašnjeg satničkoga stana, a 
do 1885. godine kad je nova, 
današnja crkva bila pod krovom, 
blagoslovljena i stavljena u upo
b'ebu. 

Obje crkve su od svog osniv
anja vodile matične knjige 
rođenih, vjenčanih i umrlih žup
ljana. U požarima, među tim, 
uništena je evidencija za razdolr 
lje od 1740. do 1772. godine. 

Prvi svećenik pravoslavne 
crlve bio je Pantelejrnon Mija
tović, koji je t.t selu slttžbovao do 
1767. godine. Prvi znani podatak 
o katoličkim župnicima je iz 1849. 
godine sa !lijom Barić. 

Ako je u početku bila slabija 
katolička crkva, ubrzo je postala 
jača i utjecajnija. Gol ubinci su 
postali i matična (ka to lička ) župa 
i za katolike koji su živjeli u Staroj 

V 

Pazovi, Simanovcima, Deču, Pop-
incima, Pećincima i St. i Novim 
Banovcima. 

SUŽIVOT BRAĆE SESTRI
NSKIH CRKAVA 

Damjc1n Prerc1dović punih je 
40 godina svećenik u Golubinci
ma, a za to vrijen1e,u istom mjes
tu promijenilo se šest kc1toličkih. 
Isti u jednom zapisu spominje 
da katolički paroh, dr Josip Paus 
11 ni je bio zaražen Starćevićevskim 
idejc1ma". 

1888. s taropa zovačkoj 
katoličkoj općini predan je u 
posjed plac za gradnju buduće 
crkve na najljepšem mjestt.1, u cen
tru grada, 11 premda je je taj čin, 
osobito grčko-istočnjacima bio trn 
u oku". 

1894. godine održavane su 
misije u Golubincima od 11. do 
16. prosinca. Misije (,,poslanst-
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Vc1 ') SU in1i1lC SJc.1Ji'\ll t1s11jeh, 
bud uc i da s t1 se ž u1-1ljani bili 
cxibili od crk.ve, š to s razloga, jer 
do 1885. godi11e više godina nis t1 
imali crkve, a drugo s raz loga 
„što obično gdje su katolici sa 
racima, koji slabo tl crkvu idu, 
pomiješani također slabije crkvt1 
pohađa jtt". 

,, ... Nastojanjem ž upnika 
Blaža Radonića i preporukom vlč. 
g. Turmayera, žttpnika sotinskog, 
kao i presvietlog velikog župana 
Ervi11a pl. Ceha, koji se svojski za 
stvar zat1zeo i poruci njenim 
11aložio, da se djelo svrsi privede, 
ttsttprot golubinačkih Srba, nav
lastite 11jihovog vođe i paroha 
Damjana Preradovića, zakle tog 
neprijatelja ka tolika i Hrvata, 
otvorila se je 1.10.1895. godine 
treća školska pro s tori ja za 
katoličktt d jectt. .. Svim onim koji 
su oko toga 11as tojali, bttd i 
izrečena vječna hva la,a protivnici
m a Bog plati. 11 Tako je zapisao u 
golttbačku Žt1psku kroniku žt1p-
11ik Blaž Radonić, a pravoslavni 
kolega Damjan Preradović, pov
odom smrti katoličkog subrata 
zapisat će u inverltarijttm pra
voslavne crkve sljedeće: 11 12. maja 
1896. godine umro je ovom esni 
paroh Blaž Rado1uć, koji je tt ovu 
opštinu došao 1887. godine iz 
Bapske - Novaka. Pokojni Rado
nić se u šezdesetim godi11ama 
p riznavao otvor eno za Srbina 
rimokatoličke vere. To mi je i on 
sam prizn_avao, kao i to da je tada 
bio stalni pretplatnik Miletićeve 
11 Zastave" ... Posle smrti Radonića 
došao je za rimokato ličkog 

sveštenika Napoleo11 Smekal. On 
je imao dobro držanje prema svim 
meštanima. Priznavao se za Hr
vata, ali je tražio ko11takte sa Sr
bima" . 

Marko Kljajić 

Glas ravnice 

INMEMORIAM 

; 

ANTUN MATARIC 

Antun (Antuna) Matarić 
rođ en je 1921. g. u in1u ćn oj 

seljačkoj obitelji bunjevačkil1 Hr
vata tt salašin1a Nenadića kod 
Son1 bora. Zajedno s gru pon1 Hr
va ta osnovao je 1936. Hrvatsko 
kulturno un1je tničko druš tvo 
„Mirolju b" k o je se danas zove 
KUD „ Vladi.mir Nazor". Od uku
pno 60 godi.na postojanja ovoga 
druš tva, nosioca kulturnog živo-

V 

ta Bunjevaca i Sokaca u son1bor-
skoj regiji, Antun je bio 26 godu1a 
predsjednik, a u rukovodstvu stal
no. Sn1rt ga je za tekla na n1jestu 
predsjed nika Društva. 

Pod njegov in1. vodstvon1 
Društvo je doživjela 11-ajsvje tlije pe
riode svoga postojanja i učešća r1a 
sn1otran1.a narodnog stvaralaštva: 
s n1otri folklora u Zagrebu, 
Dakovačkin1 vezovin1a, Vinko
vačkin1 jese11in1a ... 

Antu11 je kao jedan od naju
glednijil1 Hrvata iz Son1bora bio 
os1uvačDSHV i nešto kasnije Son1-
borske podružnice DSHV, čiji je 
bio i prvi predsjednik. 

Velika je n jegova zasluga i za 
razvoj rodnil1 salaša. Bio je glavni 
inicijator elek trifikacije salaša, 
gradnje Don1a kulutre i obnove 
kapelice na Nenadiću. 

Njegovom smrću hrvatstvo u 
Son1boru gubi vrlo vrijednog 
čovjeka, a DSHV u tjecajnog člana. 
Antun Matarić je svaki svoj slo
bodan trenutak koristio za dobro
bit svoga naroda u borbi za naš 
opsta11ak na pradjedovskin1 pros
torin1a . 

16 
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Značajni jubilej: 

SRETAN STOTI ROĐENDAN 
Ove godine se navršava stota 

obljetnica izgradnje i posvete 
crkve svetog Jurja i svetog Roke u 
Subotici. Svi znan10 koliku su ve
liku ulogu in1ale ove dvije crkve 
u proteklon1 razdoblju za odgoj 
više generacija vjernika, pa i za 
san, razvoj i kultttru našeg grada. 
Međutin1, ono što je gotovo ne
poznato ili se san10 nagađa jesu 
okolnosti i događanja oko san1e 
njil1ove izgradnje. Puno stoljeće 
n1noge činjenice u svezi sa tim 
ostale su nerasvjetljene, al i 
zal1valjujući dokun1entin1a, boga
toj prepisci, te projektin1a - kako 
u Istorijskon1 arhivu g rada Su
botice, tako i n1ojih osobnih 
obiteljskih doku me na ta i za
ostavšti.ne, uspješno sam rekon
struirao zbivanja koja su pra lila 
ovaj značajni potl1vat. 

skom dijelu(Rokus varosresz) 
izgradi po jedna katolička crkva, 
a u okviru koji11 će se izgraditi 
s tan1bene zgrade za svećenike, 
časne sestre i pon1oćno osoblje i 
školske zgrade.Istodobno, grads
ko vijeće forn1ira stručnu kon1isi
ju s ovlašćenjen1 da ispita sve okol-
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nosti za forn1iranje dv ije nove 
katoličke ž upe na periferiji grada 
Subotice. Pri ton1e su uzeti u obzir 
sljedeći elen1enti: predviđeni sn1i
jer š irenja izgradnje g rada, n1jesto 
za izgradnju novil1 crkava, te na
jracionalnijij d io za eksproprijaci
ju zen1ljišta. 

Ideja o izgradnji ovil1 dviju 
crkava datira još iz 1786. godine 
kada se razn1išljalo o podjeli župe 
na dva dijela. Nain1e, ukazon1 
tadašnjeg Gradskog vijeća pre
poručeno je ovo uraditi, a sve u 
cilju kvalitetnijeg d u.hovnog odgo
ja 17 tisuća ka toličkil1 vjerni.ka, kao 
i u cilju povećanja broja katoličkih 
župa na perifernon1 dijelu grada 
Subotice. Međutin1, zbog poznatil1 
događaja ideja podjele katoličkih 
župa ponovo je postala aktualna 
tek 1816. godine i to prilikon1 
preuređenja ludaške župe. Grad
sko vijeće bilo je na stanovištu da 
n ije opravdano u Ludašu ustrojiti. 
novu župu dok se ne riješi pod je
la župe u san1on1 gradu. 

31. s iječnja 1821 . godine 
odlučena je da će se grad Suboti-
ca podijeliti na tri župe. Ovo je 
potvrđeno ukazon1 kralja te je 18. 
ožujka 1823. godi n e Gradsko 
vijeće donijelo odluku da se tt ker-

Gradska kon1isija je nakon 
detaljne analize s tanja izradila svoj 
izvještaj i podnijela ga Gradskon1 
vijeću. Anali.za je bila prihvaćena 
od s trane Vijeća i toni p rilikon1 s u 
određene adn1inislrativne gri'ln
ice budućih župa s popison1 broja 
vjernika. Za izradu idejnog proje
kta određen je poduzetnik Danijel 
Tru nk, po zanin1anju tesarski n1a
jstor, ali zbog razni11 poteškoća, 

ideja o izgradnji crkava je 
ponovno n1irovala izvjesno V{

lJen1e. 
Ova se ideja ponovno počela 

razn1atrati prilikon1 posjete bi.sk
upa Klobusitzky Petra koji je bo
ravio u Subotici od 9 do 14 svib
nja 1829. godine i razgovarao s po-
slanicin1a grada o važnosti grad
nje crkava. Prilikon1 ovih razgo
vora potvrđena je podjela župa 
na tri d ijela s 11adrni.nistrativnin1" 
granican1a a koje bi predstavljale 
od ređene ulice izn1eđu ovih 
župa. U okviru spon1enutih 
razgovora izvršena je podjela 
in1ovine, nadležnosti, te način 
zapošljavanja osoblja. Također je 
dogovreno da će ludaška župa 
postati dijelon1 senćanske. Grad 
Subotica i biskup Klobusitzky 
uzajan1no su podržali i prihva
tili ovakav način organiziranja 
katoličkih župa, ali bez obzira na 
n1eđusobni dogovor koji je 
postignut 1829. godine 
zan1išljeno se nije n1oglo realizi
rati i pored raznil1 nastojanja. 
Poteškoća je bila je n1aterijalne pri
rode. 

23. lipnja 1838. godine prili
kon1 donošenja odluke o 
proračunu g rada Subotice, 
odbornici su odobrili sredstva za 
izgradnju crkvi , a ujedno Grads
ki savjet je za tražio stručno sa
g ledavanje i određivanje poseb
nih nan1jenskih sredstava za grad
nju. Prvo je crkva Sv. Jurja bila 
predviđena za tisuću vjernika, a 
crkva sv. Roke za 1300 vjernika. 
Među t in1, računalo se i na 
budućnost, tj. povećanje broja 
rin1oka tolika, te je tako planirani 
broj budućih vjernika revidiran 
kod prve crkve na 1500, a kod 
druge na 2000 vjernika. 
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Važno je ovdje na pon1en li ti 
ozbiljnost pristupa pri 
određivanju potrebnih. sredstava 
radi proračuna za izgradnju crka
va. Nain1e, u11aprijed je točno tre
balo zna ti vrijednost radova kao i 
vrijednost pred viđenog građe
vinskog n1aterijala te radi toga 
uzeti u obzir sve elen1ente koji 
utiču na cijenu izgradnje ovakvil1 
11esvakidašn jih objekata, a 
također je poznato da je u stara 
vren1erta , naročito u srednjen1 
vijeku, pa i kasnije, gradnja crkvi 
i katedrala in1ala n1noge tajne u 
svezi s gradnjon1. 

Da11as je situacija drugačija -
izučava se statika, pri11cip grad
nje velikil1 zdanja, s ložene iz
vedbe ( sa svodovin1a velikil1 ra
spona, kupolan1a itd.t sve do juče, 
dok se 11ije pojavila „ velika" in
dustrija, zanatlije su in1ale svoje 
tajne koje su se prenosile s oca na 
sina i ostale s11 u okviru jed11e 
zanatlijske kuće (osobito ako je to 
bila 11eka poznatija zana tli jska 
obitelj). 

Graditi jednu crkvu s velikin1 
slože11in1. svodon1,kupolan1a i os
talim strogo propisanin1 elen1en
tin1a, sa svojini sakralnin1 tajnan1a 
nije isto kao sagraditi jednu obite
ljsku kuću. Zbog svega toga tre
balo je artalizirati debljinu zido
va, količi11 u i kv a lite t o pe
ke,količi11u i kvalite t krovnog 
pokrivača, količinu drvene građe 
itd,kao i cijenu radne snage na 
području gdje će se graditi. 
Uzin1ajući sve ovo u obzir, posta
je jasna veliči.na i značaj pothvata 
izgrad11je ovil1 objekata. S obziron1 
da je za izgradnju trebalo pribav
iti potreb11u tehničku dokun1ent
aciju od Mu1istarstva unu trašnjil1 
poslova iz Budin1pešte, odlučena 
je da se, dok se ta dokun1entacija 
ne pribavi, pret1rede dvije obite
ljske zgrade i posvete nove crkve. 
Za ove potrebe najpogodnija kuća 
u senća11skon1 dijelu grada bila je 
kuća Dubicsanacz Gyorgy-a, a u 
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kerskom dijelu predgrađa - Baić 
Jozsef-a. Ove kuće su preuređene 
za Božju s lužbu , a 1841. godiI1e 
na dan Duhova su i zvanično 
preuzete od strane novoosno
vanil1 župa. 

Ovaj događaj je obilježen 
svečanom procesijon1 vjernika od 
velike crkve do župe sv. Roke, te 
dalje do privren1ene crkve župe sv. 

Jt1rja. Pren1a sačuvanin1 za pisin1a 
i izvještajin1a n1ože se zaključiti, 
a to se već poslije 11ekoliko n1jese
ci i dokazalo, da s u ove pri
vren1ene crkve n1ale zbog velikog 
broja ka toličkil1 vjernika, te je od 
nadležnil1 institucija preporučeno 
da se SO-godišnji problen1 izgrad
nje dviju crkava što prije 
riješi.Ubrzanin1 postupkon1 Grad
sko vijeće je uvrstilo u dnevni red 
svojeg zasjedanja problen1 
izgradnje ovil1 objekata, te je na
kon detaljnog pregleda 1892. go
dine odobrilo sredstva za gradn
ju dvije izvangradske crkve i to u 
iznosu pojedinačno po 80 tisuća 

forinti. Na istoj sjednici donešena 
je odluka da će se za projeka t i 
izvođen je g r ad nje r asp isa t i 
konkurs. 

Važno je ovd je napon1enuti 
da je konkurs za izgradnju dviju 
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prigradskil1 crkava raspisan pod 
pokroviteljstvon1 Lazara Man1u
žića ondašnjeg gradonačelnika 

grada, a za čije je in1e i n1andat 
vezana izgradnja više kapitalni!, 
objekata grada kao i opći napre
dak ovog regiona u gospodar
skon1 i privrednon1 sn1islu. 
Izvođači s u svoje ponude za 
izgradnju uputili u vidu šifriranil1 

V 

za pečaćenil1 on1ot11ica. Sifre su 
bile različite, te ćen10 ovon1 pri
likon1 objaviti san10 nekolicinu: 
„Istina", ,,Nek pobedi bolji", 11 Za 
pravednog Boga", 11Mir", ,,Ave 
Mc1rija", ,,Szent Gyorgy" itd. 

Prispjele ponude po raspisa
non1 konkursu pregledavala je i 
ocijenjivala kon1isija za to poseb
no oforn1ljena (ten1plon1epito bi
ztosag) kon1isijc1 za izgradnju 
c rk v i. Prilikon1 analiziranja 
prispjelil1 po11uda za izgradnju 
crkve sv. Rok kao najpril1vatljivi
ja je ocijenjena ona koju je po
nudila specijalizirana građe-vu1-
ska firn1a za gradnju crkava vlas
nika Karla Molzera i Lajosa 
Farkasa. Na kon1isiji je ocijen
jena da ne san10 što su ponuđe11i 

uvjeti od strane ovil1 izvođača na
jbolji, već da se i ponuđeni iznos 
uklapa u planirani, tj. n1anji je od 
odobrenog iznosa, a iznosi 77.1_24 
forintii 37 kruna. Za izgradnju 
crkve sv. Jurja javilo se više 
izvođača, ali je razn1atranje ponu
da skinu to s dnevnog reda i to iz 
razloga što su prispjele ponude 
ponuda ča u znatnoj n1jeri 
pren1ašile određeni iz11os. 
Konkurs je više puta onovlje11, 
n1nogi izvođači su odustali da bi 
se na kraju 11atječaj odvijao 
izn1eđu dvije firn1e i to Karla Molz
era i Lajosa Farkasa s jedne strane, 
te građevi11ske firn1e Har tl i Don
to s druge strane. 

SkupštiI1a grada je nastojala 
revizijon1 p rojek ta, izn1jen on1 i 
korišćen jen1 je f t i11i jeg gra 
đevinskog n1a ter i jala pojeftiniti 
radove na izgradnji ove crkve, te 
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ti ornan1entike nisu u dovoljnoj 
n1jeri bili učvršćeni, žbukanje zi
dova i svodova nekvalitetno su 
izvedeni. Na poprečnon1 dijelu 
broda crkve pojavile su se puko
tine koje je trebalo popraviti, drve
ni dijelovi drvenarije su se izvito-
perili i sasušili. Kod pon1oćnih 
bočnih brodova trebalo je skinuti 
probušeni lin1e1li pokrivač, olučne 
odvodne cijevi nisu propisno 
n1ontirane itd. Da su prin1jedbe 
nadzornog organa i gradske ko
n1isije bile na n1jestu što se tiče 
kvaliteta tesarskil1 radova krovišta 
i tornja pokazalo se kod vren,en
sk e nepogode 1927. godine. 
Nain1e, te godine prilikon1 jakog 
vjetra došlo je do rušenja tornja 
crkve, a ton1 prilikon1 
prouzročena je ogron1nc1 štetc1 i na 
krovu vertikc1lnog dijela broda 
crkve. 

Istovren1 e no se odvijala i 
gradnjc1 crkve Sv. Rok. Radovi su 
otpočeli tijekon1 1894. godine 
iskopon1 ten1e ljnil1 stopa. Radovi 
su u toj n1jeri nc1 pred ova li da su se 
već 16. studenoga stekli uvjeti za 
početak zidanja ten1e ljnil1 stopa. 

da ovaj iznos približi odobrenon1 
iznosu. Međutin1, konzultacijon1 
sa izvođačin1a te ondašnjin1 grad
skim inžinjeron1 Tituson1 
Mačkovićem u tvrđe no je da 
konačni iznos ne n1ože biti niži od 
92.562 forinti i 9 kruna. Vlasnik 
grašđevi.nske firn1e. Molzer -Far
kas nije bio voljan dati dalji popust 
smatrajući da prih vaćanjen1 i 
spuštanjen1 ponuđene cijene ra
dove n1ože izvesti isključivo na 
svoj teret i na svoju štetu. Natječaj 
je završen, a za izvođača je odo
brena građevinska fi.rn1a Hartl i 
Donto koja je prihvatila uvjete 
izgradnje. Radovi na izgradnji 
crkve sv. Jurja su otpočeli, u 
početku su napredovali po 
određenoj dinan1ici, ali nakon iz
vjesnog vren1e.na pojavili su se raz
ni problemi i nedostaci koji su 
počeli pratiti izvođenje. Ozbiljni 
nedostaci su bili uoče11i od strane 
nadzornog organa. Jedan od 
najdrastič1ujih nedostataka pri iz
vedbi javio se kod izrade krovišta 
tornja. Nadzorni organ bio je pri
n1oran obavijestiti u pisn1enoj 
forn1i izvođača kao i investitora 
Gradsku skupštinu o ovon1e. 
Izgradnja ove crkve postala je 
tema žučnih rasprava i prepiske 
Gradske supštine i kon1isije za 
izgradnju crkve s jedne strc1ne i 
izvođača s druge strane. U 
n1eđuvren1enu izvođač radova 
zapadao je u sve veću financijsku 
krizu tako da već nije bio u stanju 
ni da plaća radnike. Situacija se u 
toj n1jeri zaoštirla da je došlo do 
spora izn1eđu grada i san1og 
izvođača radova. Dio sredstava za 
isplatu je blok iran, te su tako 
nedovršeni radovi obračunati na 
teret i štetu izvođača. Da su uočeni 
nedostaci bili i te kako ozbiljni, 
svjedoči i zapisnik o kojen1 su u 
14 točaka obrađšene greške i nen1-
arnost izvođača radova . 

Kan1en ten1eljac je postavio i 
ugradio san, gradonačelnik Sub
otice -Lazar Man1užić, nakon 
održane svete Mise u staroj crkvi. 
Nakon iskopa ten1eljnih rovova 
izvođač radova Karlo Molzer i 
Lajos Farkc1s upozorili su o 
zabrinjavajućoj nestabil11osti tla na 
većin1 dubinan1a, te su preporučili 
betoniranje trakastih ten1eljnih 
stopa. Ovo je tada bilo gotovo nep
ozna to u procesu g radnje. 
Medutin1, s uvođenjen1 ove no
vine suglasio se i san1 Laza r 
Man1užićkad je sa svojon1 ekipon1 
savjetnika za gradnju crkava 
izišao na radilište. U nazočnosti 
župnika Makos.say Matyasa uvjer
ili su se u tvrdnje izvođača rado
va da je tlo ten1elja odista nesta
bilno. Ton1 prilikon1 su izvođaču 
kao priznanje za savjesnost odo
brili poveći iznos na in1e inovacije. 

Ovom prilikon1 ćen10 se osvr
nu ti na neke od pon1enutih ne
dostataka: ukrasni klesa1li elen1en-
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Izvođač je kao novinu u građenje 
uveo i arn1i.rano betonske lučne 
svodove koji su se kasnije poka
zali puno efikas1lijin1 od klasičnih, 
a u cijeni se nisu razlikovali. 

Obzi.ron1 na povećani obin1 
nepredviđenih i dodatnil1 radova, 
crkva sv. Roka nije završena do 
31.12.1895. godi.ne, već je taj rok 
odlukon1 Vijeća prolongiran na 1. 
lipnja 1896. Ova crkva je također 
doživjela vren1ensku nepogodu 
kao i crkva sv. Jurja, ali bez većilt 
oštećenja, što nedvoJbeno govori 
o kvaliteti projekta i izvedenil1 ra
dova. 

Gledajući danađnjin1 očin1a 
na gradnju ove dvije crkve - to je i 
danas veliki pothvat, a 
zadivljujuće je da su nakon 100 
godina i danas u uporabi, a na 
zadovoljstvo i sreću svojil1 vjerni
ka. Međutin1, zub vren1ena ipak 
je na n jin1a ostavio vidljive 
tragove:crkva sv. Jurja već duže 
vren1ena in1a oštećeni krovni 
pokrivač uslijed čega prokišnjava, 
in1a oštećene oluke, treba osvježiti 
nan1ješta ju crkvi, a prostor ispred 
crkve rekonstruirati i prilagoditi 
sc1dašnjin1 uvjetin1a. 

v 

Sto se tiče crkve sv. Roka 
neophodno je izn1ijeniti krovni 
pokrivc1č krova broda crkve koji je 
nec11on1 odlukon1 pokriven 
neod govarc1 jućin1 n1a ter i ja lon1. 
Prostor ispred crkve treba rekon
struirati i prilagoditi današnjin1 
uvjetin1a. 

Obziron1 da su ove crkve u 
svojin1 dvjen,a velikin1 župan1c1 
dobro služile kako vjernicin1a 
ta ko i gradu u svon1 stogodišnjen1 
postojanju, pa i san1 grad bi pre
n,a ton1e trebao i.n1ati obvezu da 
fi11ancijski potpon1ogne oko ot
klanjanja navedenih nedostataka. 

Sn11dor Molzer 
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Slaven Bačić 

POVELJE SLOBODNIH KRALJEVSKIH 
GRADOVA 

NOVOG SADA, SOMBORA I SUBOTICE 

PojaVlt svake 11ove k11jige 
11aših p isaca treba pozdraviti kao 
važan događaj 11 kttltttrnom 
životu 11aše zajed11ice. To osobi
to treba is taći kada se 11ako11 
d 11go vremena poja vi z11a11-
stve110 djelo o povijesti slobod
nih kraljevskih gradova tl Bačkoj, 
a to su N ovi Sad, Sombor i Sttb
otica. U povijes ti ovih gradova 
d obijanje s tahtsa s lobod11og kra
ljevskog grada ima višestrttki 
z11ačaj , al i do sada je tt 11ašoj 
praVI1oj povijesti tome davana 
nedovolj11a paž11ja i malo je 
ttči11je110 oko 11poz11ava11ja os
novnih izvor11ih dok11me11a ta, tj. 
povelja o proglaše11j11 tih slo
bod11ih kraljevskih gradova. 

Zato je zasl11ga mr. Slave11a 
Bačića da nam je sve to pripre
mio uz z11a11stve110 objašnjenje. 
Njegova k11jiga ima ttočljivo tri 
različita dijela. 

Posebno je važa11 prvi dio za 
11ajširi kr11g čitatelja koji žele ttp
ozna ti opće povijes11e prilike tt 
kojima je naš narod živio tt toktt 
18. stoljeća kada s11 proglaše11i 
slobod11i kraljevski gradovi tt 
Bač- Bodroškoj ž11pa11iji(N ovi 
Sad, Sombor i S11botica) . 

Prikaza11e s11 političke i 
društve11e prilike koje se očih1j11 
u orga11izaviji vlasti i 11 admi11is
tratiV11om 11ređenj11 fe11dal11og 
dr11štva. Sve to čitatelj će ttp
oz11ati u prvom dijel11 knjige pod 
općim 11aslovom: ,,Habsb11rške 
zemlje u XVIII s toljećtt s 

(Subotica1995) 

naročitim osvrtom 11a U garsk11", 
gdje stt obrađe11a poglavlja: 1. 
Opšte prilike, 2. Orga11izacija 
vlas ti, 3. Adn1inistra tiVI10- teri
torijali10 ttstrojstvo države, 4. Iz
vori mađarskog fe11dal11og pra
va, 5. Pojam i razvitak instihtcije 
slobod11og kraljevskog grada. 

U mađarskom fettdalnom 
sistemtt „slobodni kraljevski gra
dovi" imali stt poseb11e povlas
tice i svoj poseba11 stahts. Sve to 
tt ovoj k11jizi je precizno 
objašnje110. 

Drttgi dio knjige je važan za 
sve 011e koji žele bolje upozna ti 
11aš11 praVI111 povijest.Mr. Slave11 
Bačić je opisao i prohtmačio pov
elje navede11ih slobod11ih kra
ljevskih gradova. U 11vod11im 
poglavljima objaš11je11e s11 faze 11 
post11pk11 donošenja tih povelja. 

U prvoj fazi delegacija 
dotič11og grada iz11ijela je 11 Bečtt 
svoj11 molbtt. Poslije tttvrđivanja 
optravdanosti molbe prešlo se na 
11tvrđivanje povlastica i obaveza 
( isplata određene svote kao otk
ttp11ina). Na krajtt te prve faze 
kraljica Marija Terezija izdala je 
naredbtt o sastavljanjtt Povelje. 
Te Povelje imale stt svoj 11stalje-
11i oblik i stil izražavanja. Poslije 
kraljevskih tihtla kraljice Marije 
Terezije 11a vede11e stt zasl11ge 
građa11a toga grada , zatim pov
lastice i obveze. Sve završava 
potpisom kraljice i svjedoka. 

Povelja slo bod11og kra
ljevskog grada Novog Sada izda-

ta je tL Bečtt 1. f e brttara 17 48. go
dine s „dispozicijom" : ,,Srna tra
mo da naše Petrovaradi11sko ko
morsko trgoviš te treba imenovati 
i 11ači11iti 11ašim slobod11im kra
ljevskim gradom i ttvrstiti, pri
miti i 11pisati tt broj, kr11g i red 
ostalih slobod11ih kraljevskih 
gradova našeg Kraljevstva Ugar
skog, 11ki1111 vši ime po kome se 
do sada zvalo Petrovaradi11sko 
trgovište i ša11ac, a za ub11d 11će 
mtt treba dati i dodeliti ime i 
naslov Neo -Plan ta, mađarski Uj
Videgh, a 11jemački Ne11 Satz ( u 
ovoj k11jizi 34. str.) 

Povelja slobod11og kra
ljevskog grada Sombora izdata je 
tt Beč11 17. veljače 1749. godiI1e, 
ali n ije promije11je110 ime grada. 

Povelja slobod11og kra
ljevskog grada S11botice izdata je 
11 Beč11, 22. siječnja 1779. godi11e 
s „dispozicijom": ,, Smatramo da 
11aše mesto Sze11t Maria treba 
11zdići, imenovati i 11ači11iti slo
bod11im kraljevskim gradom 
našeg 11a jdražeg Kraljevstva 
Ugarskog i ,1vrstiti, primiti i ttp
isa ti tt broj, 11 kr11g i red os ta lih 
naših slobod11ih kraljevskih gra
dova 11ašeg reče11og Kraljevstva, 
11kin11vši mtt dosadaš11je ime 
trgovište Sze11 t Maria, a za 
ttbttdttće treba dati i dodeliti, od 
sada i 11b11dt1će, 11vek i za večita 
vremena, ime i 11aslov slobod11i 
kraljevski grad Marija Tereziop
olis. (35. str). 

Otk11pni11a za Novi Sad 
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iznosila je 80.000 raj11s kih foru1-
ti, a za Sombor 150.000 forinti, a 
isplaćena je unaprijed u d ržavi111 
blagajn1t Otkupnina za S1ibotic1t 
bila je 266.666 fori.nti i 40 krajcara 
d a se uplati tl roku od šest godi-
11a. 

Stipan Vojnić, bunjevačko bockalo 

U P ovelji su na vede11e i 
pus tare koje s u dodijelje11e tom e 
gradu kao vlasništvo. 

Somboru je dod ijeljeno 
j~danaes t pus tara: Bukovac, 
~ičova, Gradu1a, Jovanovo selo, 
Sa p a nja, Bilić, N e n ad ić, 
Kara11korija, Ra11čevo, Bračević, 
Piperoš (s tr.54.) 

S1tbotici je vd od ijeljeno dva
naes t pustara: Cantavir, Ventšić, 
Tompa, L1tdoš, Zobnatica, Nagy
feny, Vamt~lek, Đ1trđin, Bajm ok, 
Tava11k11t, Sebešić, Kelebija i po
to k Jasenovac i Kireš i jezero Palić 
s a svojim pravim i s tarim 
međama i gra11icama (str. 55). 

Treći d io knjige Slavena 
Bačića sadrži t LSp oredne (la tins
ko- srpskohrvatsk i) teks to ve iz
vornih povelja ova tri slobodna 
kraljevska grada 11 Bačkoj. To je 
velik dopriuos n ašoj prav11oj 
povijes ti. 

U knjizi je tema z na nstven o 
i s v es trano obrađena, a 
popraćena je broj11im bilješkama 
i sa opširnom bibliografijom o 
navede11im pitanjima . Zbog sve
ga toga i zbog priložen ih iz
vornih dok1tmenata, ovu knjigu 
mr. Slavena Bačića treba pom110 
pro1tčiti i prepor11 čiti svima koji
ma bi mogla koristiti. T1t u prvom 
redu mis lim na sve prosvjeh1e 
radnike 11 školama . 

Knjiga se može kupiti 11 Sub
otici, u knjižari ,,Napredak" br. 
I (kod Mirka), a kas n ije će se 
moći n a bavi ti i k od pojediI1ih 
žttpnika . Nad am se da će s vima 
kor is titi. 

BUNJEVAČKA DUŠA 
ŠIROKA JE KAO BAČKA 

RAVNICA 
Od početka izlaženja našeg 

listavi, štovani čitatelji, pratite 
dogodovštine „ btu~jebačkog Bock
ala, bać Sti pa na". Cesto ste nas pi
tali tko se to „krije" iza ovog pseud
onima. Koristimo priliku da vas 
upoznamo sa Stipanom Vojnićem, 
autorom „Bunjevačkog bockala": 
Kako sam kaže, ne plaši se javnos
ti, jer sve što govori - govori iz duše. 
Stipan Vojnić živi na salašu (prem
da ima mogućnosti da daleko la
god1lije i udobnije živi u gradu), 
radi kao instruktor vožnje, otac 
dvojice sinova, prijatelj koji uvijek 
priskoči u pomoć. Razgovaramo o 
njegovu pisanju: 

* Ka ko je na stalo „ bunje
vačko bockalo" i tko je, u s tvari 
bać Stipan? 

- Bunjevačko bockalo i bać Sti
pan nastali su u onome trenutku 
kad sam osjetio da je ovaj narod 
gladan bunjevačke riječi, a ja sam 
stekao- dovoljno književnog i spi
sateljskog iskustva da bih se smio 
upustiti ll „avanh1ru" pisanja na 
bunjevačkom narječju. Ja inače, 
pišem na hrvatskom jeziku. U Gla
su ravnice sam najprije pisao o 
svojim iskustvim a iz rata (pod 
pseudonim om „ prolaznik"), a 
onda sam počeo pisati o svakod
nevnim dogodovš tinama našeg 
naroda i o kojima se zna. Ja, naime, 
živim na salašu i dobro poznajem 
taj - nazovimo ga uvjetno -
salašarski mentalitet. 

*Tisi rođen na salašu, odras t
ao na sa lašu i sada živiš na sa lašu. 
V 

S ta se za ovih če trdese tak zadn-
jih godina događa l o s našim 
sa lašima? 

družili ... I čuli mi se da su pod utje
ca jem širine njiva takvog i srca ... 
Tada je bilo veće siromaštvo, no, 
kako mi se či1li, da se opet vraćamo 
na to ... Ja sam u školu išao bos, u 
crnim klotskim gaćicama i nekoj 
košuljici ... Tako su išla i ostala dje
ca. Salaš je počeo odttmirati s agrar
nom reformom, a ljudi su uglavn
om odlazili u grad. Jer, znalo se: u 
gradu čovjek dobije svoju plaht i 
poslije osam sati je slobodan. A 
salašarski život je nešto sasvim 
drugo: ja kao mali najprije sam 
č1tvao guske, a poslije svinje i 
krave. I to se znalo: ujutru č1tvaj 
svinje ili krave, a onda na brzinu 
od. rose operi noge i trk u školu. Kad 
se vratiš - onda opet - malo jedeš 
,malo učiš, a ako ti dotela.1.e vreme
na malo se igraš, a onda opet čuvaš 
svinje. To danas nema. I či1li mi se 
da se djeca sa salaša nekako stide 
reći odakle su. Oni bi svi da su kao 
građanska djeca. Ne znaju šta je 
salaš i kako se nekad živjelo. Salaš 
je izgubio svoj identitet i možda je 
to pisanje neki moj žal za izgub
ljenim identitetom salaša. 

* Ne može se baš reći da su 
sa la ši totalno deplasirani i zaosta
li ... evo, neki od njih liče na vile 
iz američkih filmova .. 

Bela Gabrić - U vrijeme ka d sam ja bio 
dječak, ljudi su se više posjećivali i 

- Ti salaši što liče na vile iz fil
mova kao prvo, uopće ne pripada
ju salašarima. Njihovi su vlasnici 
ovi novokomponirani bogataši -
šverceri, rat1li profiteri - jer su 01li 
najbogatiji danas. Takvi vlasnici 
uopće ne žive na tim salašima i ne 
zna ju š ta znači poraniti - očistiti 
košaru , nahra1uti, pomusti krave i 
tako iz dana u dan. Pravi salašarski 
život je težak i sa lašari najviše 
tlŽiva ju zimi - Božićem, štono bi 
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rekli. Salaš je izgubio nekadašnji 
identitet, jer stt se ljt1di moderniz
irali - evo, i ja na salašu imam reci- · 
mo, centrah10 grijanje ... ljttdi sada 
bolje žive i nadam se d a će se mla
di vraćati salašu čim osjete interes, 
jer, vidite, šta je salaš? Salaš je po
ljoprivreda, a poljoprivreda je odtt
vijek bila na marginama držav11il1 
intersa, a sad je još u težoj situaciji. 
Opstala je unatoč svemu, ali kad 
izračuna koliko košta sjeme, koli
ko nafta, koliko obrada, kako jedan 
mladi čovjek ima hrabrosti otići na 

V 

salaš ? Sta salašar ima? Ima grbu 
na ledi! 

*Odakle ti hrabrost da pišeš 
onako kako si pisao u serijalu koji 
si potpisao kao „Prolaznik"?Ono 
što si ti onda govorio i pisao, nisu 
smjeli reći ni Srbi antifašisti, a 
kamo li neki Hrvat iz Srbije, pa 
makar i pod pseudonimom? 

- Ja sam oduvjek bio malko 
šašav.Ne plašim se, jer ono što me 
mora zadesiti - zadesit će me, a sve 
što sam rekao je istina. Mnogo toga 
nisam rekao, jer st1 mnogi akteri i 
danas živi i na položajima.A pisao 
sam jer me je na to naprosto natjer
ao TV Beograd: jer, kad ta televiz
ija poo.1e farbat ljude, onda se ja 
koji sam sve to prošao i osobno vid
io mislim - ili me oni drže blesav
im, ili je bolje da ono, što sam vid-
. . . .., 
10, sam 1 nap1sem. 

* Kako sada gledaš na sve ono 
što si tada doživio? 

- Ja sam tamo imao puno slo
bod nog vremena, a kakav sam 
vojnik bio, vid jelo se i po mojoj 
odjeći - odsjekao sam duge vojne 
gaće i od njih napravio hlačice, 
imao sam jedne papttče, a od vojnih 
rekvizita - samo vojničku košttlju i 
atttomat. Ja sam se mttvao okolo, 
premda Stt nam starješine rekle da 
oni ni za koga ne odgovarajtt. 
Najviše sam saznao od samih sta
rosjedilaca i onih što su pobjegli iz 
Bilogore, a kojima je Vojvodina bila 
obećana - kao da stt Mađari pob
jegli, pa je sad sve prazno. Bile stt i 
demonstracije tt Beogradtt (to TV 
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nije objavila) pa su te ljude poslali 
u Baranju. On.i nisu bili zadovoljni 
s onim š to s u ovdje za tekli, pa su 
međusobno jedni druge pljačkali. 
Starosjedioci su živjeli u strahu ... 

* Vratimo se mi nama - kako 
gledaš na ove 11 s) užbene" podjele 
- Bunjevac, Hrvat. .. 

- Kao što i sama znaš, propa-
ganda je u ovo ratno doba bila ve
oma ja ka , pa je meJu os ta lim 

11servirana" i ona krilatica Hrvat= 

TttJman= ustaša . I sad, zašto bi 
ovaj naš narod ovdje, čija je dttša 
ši roka ko ova ravnica nešto gala
mio i bio agresivan, kad je u dubi
ni dttše miroljubiv. On se radije 
povlači, pa makar i tl onu famoznu 
šifru 028. Jer,a ko si u vrijeme najjače 
hajke (negdje 1991- 92 godine) re
kao da si Hrvat, onda si bio žigosart 
kao 11Tttđmanovac", ttstaša i 11 ha
dezeovac". I nije ni čudo što je bilo 
ljudi koji se nistt htjeli uvlačiti u 
politiku - a smatrali su da je ovo 
najbolji način. Jer konačno, tko je 
Bunjevac i odakle je? Pa 1ti Btu1jev
ci nistt pali s neba. A zna se d a je 
ovdje nakon MaJara najviše Hrva
ta pa su ovom izmišljenom šifrom 
,,Bunjevac" razbili hrvatski etni
kttm i od njega napravili dva. A 
Btu1jevci stt i dalje ostali neprizna ti . 
Vidi, sad stt slavili obljehtictt dola-

22 

ska Rusina lt ove krajeve. A o Hr
va tima - ništa se ne obilježava. No, 
nadam se da će se vrijeme prom
ijeniti, pa će se ljudi opet slobodno 
moći izjašnjavati onako kako su se 
i prije izjašnjavali. 

* Kako gledaš na pojavu ek
strem nih s tavova koje neki pri
padnici (posebice okupljeni oko 
Bunjevačko - šokačke s tranke) 
imaju prema Hrva tima i ovdje i u 

V 

Hrvatskoj? Cesto su radikalniji i 
od najrad ikalnijih srpskih 
desničara? 

- Stara izreka kaže 11Pohtrica 
gori od Ttučina" - to je bila šačica 
ljlldi željnih vlasti, neke čak i os
obno poznajem, ttglavnom, 
prt1žila im se prilika da se 
dočepajtt vlasti i pokažtt da su oni 

1111etko i nešto11
• Pa konačno, sva

ka poplava na površintt izbacttje 
smeće . E sad, ti ljudi kojima je 
obećano da će biti, tt najmanju 
ruku da će biti ministri, pa im se 
to izjalovila, našli su srodne dttše 

V 

u radikalima. A kad stt Sešelja os-
udili kao ekstremish1, onda su se 
i oni malo povukli, jer konačno, 
radikali stt radikali- kako im i ime 
to kaže, al Bttnjevci su miran nar
od koji ne stoji iza poteza nekih 

svojih predstavnika. Sad stt ttz 
SPS. Evo, zašto je Margit Savović 
tako visoko? Ili Elvira Fekete? I sad, 
ako se Mađari žale, onda im se 
predoče ova dva svijetla primjera 
njihovih sunarodnica. Tako je i sa 
Bnnjevcima. 

* Ima nešto listova koji ovdje 
izlaze na hrvatskom. Osim s 
na šim Glasom ravnice, vidim da 
surađuješ i s drugim listom koji 
izlazi na hrvatskom jeziku? 

-Više ne surađujem. Za njih 
sam pisao od njihovog prvog bro
ja, međutim, nedavno mi je odbijen 
jedan tekst s obrazloženjem da 
navodno, suviše čačka državtl, da 
je škakljiv ... Ma lo r azmislim i 
zaključim da je to režimski list i od 
ta doba za njih ne pišem. 

V 

* Sta misliš o našim zal1tjevi-
ma za kulturnom autonomijom, 
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posebice za hrvats kim školama? 
- Mislim d a su nam najpotreb

n1Ja hrvatska obdaništa za 
početak.Jer, mi m oramo sami izbor
iti ono za što se zalažemo - normal
no, ne na način koji su izabrali bal
van revolucionari. Mi ćemo se bor
iti intelektualno , političkim sred
stvima, ali za to trebamo imati i 
političare i intelekh1alce. Ako ćuti
mo, nitko nam 1tišta neće dati i zato 
našim Bunjevcima zamjeram to što 
ćttte. Mi moramo tražiti svoje škole, 
svoje novine, svoje ustanove ... 

"' Kako vratiti inte le ktual ce 
koji su otišli i gdje se nalaze oni 
koji su još tu? 

- Najviše intelekh1alaca je otišlo 
u vrijem e m aspoka. Jer ako netko 
ne može živjeti svojim pu1tim du
hovnim životom , to je bijednije 
nego živjeti u kra j11jem siromaštvu. 
Jednak je efekt i ako čovjek ne može 
p isati p o svom uvjerenju i 
osjećanju, nego po dikta ht ... Evo, ja 
sam na primjer u jednom tekstu iz 
1991. godine napisao da će se 
Baranja vrati ti Hrvatskoj, a svi su 
govorili da sam -lud. U to vrijeme 
je trebalo imati h rabrosti pa to reći. 

"' Kako ti se sviđa G la s ra
vnice? 

- Ne z nam kakav će biti nakon 
tvog odlaska, ali za sada mislim da 
je dobio na živosti, ima puno in

terview a i p uno toga što mi inače 
ne bismo z nali. Zamjeram jedino 
što list ne izlazi redovito - n ekad 
iziJ e peh1aestog, nekad dvadese
tog u mjesecu . Nekad i kasnije. No, 
list kao takav mi se dopada. 

"'Planira š li sva SVOJa 
„bunjeva čka bockala" skupiti u 
jednu knjigu? 

-To sit mi čak i sugerirali. Ja 
sam d o sad objavio dvije knjige 
poezije (pisane na hrvatskom)- ali 
bih volio skupiti i bać Stipana i 
Grgu i svoj bar anjski dnevnik, pa 
objaviti, no , ima h t još dos ta perip
etija ... 

Vesna Kljnjić 
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sedam smrtnih bolesti, pa sam vrijeme 
uglavnom p rovodila kukaju ći uglas 
.Udruženim snagama su me boljeli 
zubi, vilica, uši, kosa i sve čega se dot
aknem. U neko doba dođoše mi mili 
gosti, pa se najprije nalaktiše na flašu u 
kojoj se umjesto pravog viskija ( pre
d.ratno vrijeme) kočoperi domaći vin
jak, smuc'kan u nekoj od aktualnih fal>
r ika alkohola koje dejstvuju na ovim 
prostorima. 

Najprije je krenula priča u smislu 
da I je Semberija u Srbiji, il će ipak biti 
u Hrvatskoj? 

Druga priča: je li bolja ona pjesma: 
"Ljubavni si glodar, mog srca gospo
dar", ili ona "Volim momke koji piju 
rakiju, vol im ih jer mirišu na Srbiju", ali 
je izbor na kraju ipak pao no najnoviju 
skladbu jednog beogradskog sastava 
koja kaže: "Od modrica tvojih plava 
sam ja, plava ko nebo bez oblaka" ... 

Tu čuh i da privatni prijevoznici 
sad pare mlate na selidbi mrtvaca iz 
s rpskog Sarajeva u okolicu Bijeljine ili 
u Srbiju, kao, sele ljudi , pa nose i svoje 
mrtve ... 

Na kraju me dotukoše zahtjevom 
da im, onako, naučno, objasnim kako 
to da golub hoda bos, pa mu se noge 
ne smrznu, a čovjeku se smrznu. Pok
upim se i krenem na posao, kažem da 
sam kripto zdrava, da me rad inspirira 
i blagotvorno djeluje na zubobolju ... 

Tamo me sačekaju dr uge priče: 
čujem da je netko glasno konstatirao da 
sam za svoj rad preplaćena, jerbo se za 
te klete pare može nacS i bolji urednik i 
novinar nego što sam to ja. Grunu mi 
suze od ganuća: zašto? Pa zato, brate, 
što sam ovim konačno spoznala da sam 
postala dio svoje sredine. Ne<..:ete valj
da klevetati ljude koje ne poznajete i 
koji su vam daleki? Nikako. Klevetate 
i ogovarate samo one do kojih vam je 
stalo i koje smatrate sebi jednakima 

Nisam pravo ni zasjela za stol, a 
vidim pr iop<..~enje za javnost, u kojem 
piše kako se sastala grupa gradana i 
osnovc1la Inicijativni odbor Hrvatskog 
narodnog vijeća, koje će kao obnašati 
nešto kao okupljanje H r vata od 
Horgoša do Dragašc1 i do Su tomora. 
Kao pol pisnik narisa o se g. Josi p I va.n.k
ović, ali je narod kopkalo nešto d rugo: 
tko je još bio na tom sastanku išta se to 

u stvari dogodilo? Kako su imena 
"građana" još uvijek duboka tajna, pi
tam se - zbog čega? Sve mi se čini da je 
to, štono kažu Crnogorci "druge ruke 
rabota", pa izgleda da ćemo na našem 
višestrana čkom nebu imati još jednu 
stranku . Do zaključenja ovog broja 
nisam stigla porazgovarati sa prvopot
pisanim tzv. Inicijativnog odbora, a 
imala bih štošta upitati: recimo, koliko 
im je ova Stranka (DSHV) pomogla da 
dođu dotle dokle su došli, iz anonim
nost i u kojoj je (ruku na srce) većina njih 
prije bila. 

Drugo, otkud su sigurni da će sad 
o ni koji su sve do sada skrivali svoj na
cionalni identitet odjednom pohrliti da 
se izjasne Hrvatima i kao treće, šta se 
to toliko bih10 po nas promijenilo na
kon Daytona i Pariza, dc1 sad ima 
pokrića ovolika euforija. 

Neke me stvari u životu neviđeno 
podsjećaju na moju nekadašnju firmu 
koja je gotovo svakodnevno cijepana na 
sitnije jedinice, e da bi se nekim ljudi
ma otvarala rukovodeća radna mjesta. 

Moja kolegica Lidija je bila vrijed
na, pa je jezdila drumovima na svom 
elegantnom bicikletu i prikupila nam 
nekol iko tekstova za ovaj broj. I dok 
sam ja bolovala i vadila cirka dva ipol 
zuba dnevno, ona se odlučila provesti 
na tulumu koji su u prigodi "Velikog 
prela 96." - a kojeg li čuda, taman na 
Svetoga Savu organizirali u jednom em
inent11om lokalu ( ime lokala poznato 
redakciji). 

Elem, taman se 011a (Lidija) up
arkira la pokraj elegantnih auta sa 
svojim bijesnim dvotočkašem marke ( 
neke iz inozemstva) i polomila nokat u 
jalovom pokušaju da mu namakne ka
tanac i taman pokisla i izgužvala odjeć1.1 
kadi i slavlje poče: njojzi je kao legitim
noj predstavnici ovog lista određeno 
mjesto u ćošku kraj vrata, a koje je ona 
svojski prigrabila 

I kao što pjesma kaže- jelo se, pilo 
se, čak i kolo igralo se, Lidija je sve to 
lijepo zapisala, da biste Vi, dragi čitao
ci imali zadovoljstvo to pročitati u 
narednom broju. Htjela sam da nam 
nešto nn piše i za ovaj broj, ali je ona još 
sređivala utis ke Tako Vam je to, kad je 
netko negdje doborodošao 

Vaša kriptobo lesna urednica 
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Snajco u Porez 

Kt1rtala bilo i ovi svetaca. Fala 
sveton1 Antunu zaštitiniku svin
jara pribortali sn10 i to. Ta nisan1 
bisan, al skoro i da jesan1. Kako 
vri.n1e za donet kuružnje, ono 
svetac! Nen1an1 još koji snop pod 
šupon1; a lapavica i loc'kavica, da 
ne n1oš u 11jivu,11eg pišce. Pa 11i ovi 
vlaški sveci nisu ništa bolji. 

Kako sn1rzne, ono svetac. Ta 
pontirili su se oni odozgor, pa šta 
bi se n1i odozdol kojin1a jelte ni
kad do kavge i nije bilo, šta bi n1i 
ti.rali u truc jedni drugin1a. Al, 
svedno, n,arva to ne razun1i. Ona 
oće kuružne i svecon, i petkon1. 
Baš san1 to tun,ačijo Albi, al on 
furton1 udara u političku tan,bu
ru. Mošte n1islit, n1eni pridbaciva, 
ko da san1 ja ona žuta blendasta 
n1uustarka za čovičanska prava. Ta 
čisto n1e ko počo ružit, zašto 11ašoj 
di.ci nije počelo ferije prid Božić, 
već posli Božića. Kažen1 ja njen1u 
lipo: 

. - Idi Albe u šku lu, ta Vaš ku
var je osnovo kadgod davno u 
Tavankutu ni.ku bunjevačku parti
ju, a išo je da vat pusu i ljubit skute 
svi.n1a, koji su n1u obećali n1ekan 
stoc. 

- Ta n1ani ga - bisno će Albe. 
Sredijo je 011 taj n1ekan stoc, ko 
kvočka gnji.zdo. Zć!to se i dovuko 
tu u zavitri11u, da pokaže koliko 

n1u stalo do n1ladog naraštaja. 
Jeste da n1u pacovi trče po kujni, 
al dica to ne vide. pa na poslitku, 
još kazat da je dru gdi bolje? 

- Pa ne bi ti znavo kazat d i je 
bolje, jel dobro nije n igdi. Ca11kcije 
su nan1, ko baja ge skin i l i, a 
vazdan je gore. 

'v 

Sta će tek biti kad nan1 pot-
puno ukinu? Jedino na vašaru 
gluposti n1ožn10 štogod ušićarit. 

- Nen1oj tako. Jeto već oće da 
kupe, to jeste, da p late unaprid rod 
žita. 

- Pa, san,o ta ki blendo ko ti 
n1ož proda t žito koje je tek prokli
jalo. Pa je! ti nije bilo dosta gos
podski laži? Znaš na šta n1eni. ova 
država liči? Na jedno n,alo, a l s 
gluposti.n1a zdravo boga to selo. 

'v 

Tan10 nen1a šta nen1a. Sto bi kaza-
li, ogradit i ula„zni.ce naplaćivati. 
Jesil ti čuva za Sištak? 

- Nisan,, a l naću ga u velikan, 
a tlasl1. 

- E nećeš. I Gospod Bog je zab
oravijo za njega, pa se za to u njen, 
i strefljaju stvari, koje se nigdi 
drugdi ne događaju. 

Tan10 ti kreše ko koga stigne, 
Svako će svakog podgančova t, 
san10 ako n1u opanak dovoljno 
n1asan. Al da se poštivaju, to je zc1 
nepovirova t. Ta jeto niki, kad je 
ispraćo babu, ženinu n,ater, kazo 
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OBAVIJEST : Molimo gospodina 
kojemu je naša suradnica omaškom 
dala fotografije koje su vlasništvo 

dr Zvonimira Nežića da se javi 
redakciji ili dr Nežiću osobno. 
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joj „ Vi" a 1 usput ni je za boravi jo 
spon1enit n1ater taku i taku. A 
jedan je tako gadno upuco svo
ljgu, da se već n1isec dana svako 
veće dreči. Jednon, su joped bi.le 
n1ale kon1šij i11e čizn1e, pa je 
sikiron1 oci.ko vrvove. In1a tan,o i 
radodajki. To je n1anje jel više jav
na tajna . O ton, san,o n1uški div
a ne. Al sve u sven,u, oni zdravo 
lipo žividu. 

V 

- Sta ti ja cilo vrin1e divani.n1? 
Pa to ti je Jugoslavija u n1alon1. 
Svako svakog gančuje, a svi se 
prave blendavi, ko da se 1ušta ne 

V 

dešava. Jeto vidiš. Zito su nan, pla-
tili artijan,a, a sad nen,a kruva. Ta 
već san1 tijo otić, da n,i koja učna 
tin tara izračuna kan,a tu na žito. 
Elen1, plati.li su 28 para, a sad je 
brašno dva di11ara i dvadeset para. 
Kolika je tu godišnja ka n,ata. , 

- C u ti, porez i ta ko nisi plati-
jo, pa s i skoro kvi t s državon1. 

- Oru, kvit. Jel nisi čuvo da idu 
plenit? 

- Tebe baš b r iga. Daš njin, 
vraćenu zen, lju u porez. I tako 
nen,aš velike basne od nje, a 
van,o, obrada skupa, ko san1 dc1vo. 
A šta ću ja? Jedi.no n1ogu finan
cin1a ponudit svoju. N1i.slin1, kad 
ga vide, odustaće od plenidbe. 

Bać Stipnn 




